

OUR LORD'S SUPPER

(တၢ်မၤလိ - ၄၈)

ပကစၢ်အတၢ်အိၣ်လၢဟါ

မ့ၢ်မဆါတနံၤအံၤ, ပကဃုသ့ၣ်ညါဒၣ်ထဲ တၢ်ဂ့ၢ်လၢအဘၣ်ဃးဒီး, တၢ်ကမၤတၢ်သ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်က့ၤတၢ်ဆူအအိၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ် လၢကစၢ်အနီၣ်ကစၢ်ဒၣ်ဝဲမၤလိာ်ဘၣ်အပျီၣ်အဘၣ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢ, တၢ်သိၣ်တၢ်သီအတၢ်ဘျၢ, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, ထဲဒၣ်တၢ်ကမၤတၢ်သ့ၣ်နီၣ်အိၣ်လီၤ. မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်ကမၤတၢ်သ့ၣ်နီၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ် “ပကစၢ်အတၢ်အိၣ်လၢဟါ” အဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်အံၤန့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, **၁ကရံၣ်သး ၁၁:၂၃-၂၆** အပူၤန့ၣ်လီၤ.

“အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, တၢ်လၢယဒီးန့ၣ်လၢကစၢ်အအိၣ်, ယဟ့ၣ်လီၤစ့ၢ်ကီးသု, လၢကစၢ်ယုၣ်ရှူး, လၢမ့ၢ်နၤလၢ တၢ်ဟ့ၣ်လီၤကွံာ်အိၣ်န့ၣ်, ဟံးန့ၢ်ကိၣ်, ဒီးစံးထီၣ်ပတြၢတၢ်အဘျူးအဖျိၣ်, ဒီးစိာ်ဘျဲးဝဲ, ဒီးစံးဝဲဒၣ်, အအံၤမ့ၢ် ယနီၣ်ခိလၢသုဂီၢ်လီၤ. မၤတၢ်အံၤလၢတၢ်သ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်က့ၤယၤအဂီၢ်န့ၣ်တက့ၢ်. ဒ်န့ၣ်အသိးစ့ၢ်ကီး, အိၣ်တၢ်အိၣ် လၢဟါဝံၤဒီး, ဟံးန့ၢ်လီၤခိဒီးစံးဝဲဒၣ်, လီၤခိအံၤမ့ၢ်တၢ်အာၣ်လီၤအိၣ်လီၤအသိလၢ ယသ့ၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲဒၣ်သုအိၣ်တၢ် အံၤတစုစုဒီး, မၤလၢတၢ်သ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်ယၤအဂီၢ်န့ၣ်တက့ၢ်. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, ဖဲသုအိၣ်ကိၣ်အံၤ, ဒီးအိၣ်ခိအံၤတစုစု န့ၣ်, သုဒုးန့ၣ်ပျီၣ်ထီၣ်ကစၢ်အဒီးသံအသး, တုၤအဟဲန့ၣ်လီၤ.”

တၢ်လၢ, “တၢ်သိၣ်တၢ်သီအတၢ်ဘျၢ” အဝဲအံၤကကဲထီၣ်လၢ, တၢ်ကမၤတၢ်သ့ၣ်နီၣ်တၢ်လၢ ပဝဲသ့ၣ် ပုၤလံာ်စီဆုံကိၣ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.”

တၢ်အဝဲအံၤ, မ့ၢ်ဒၣ်ထဲလၢ တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး ကစၢ်ခရံၣ်အနီၣ်ခိနီၣ်ခိသ့ၣ်တဖၣ်အဂီၢ်, မ့ၢ် တၢ်သိၣ်တၢ်သီအတၢ်ဘျၢလၢ အရ့ဒိၣ်တမံၤဒီး, ကစၢ်ခရံၣ်အနီၣ်ကစၢ်ဒၣ်ဝဲ, စံးပျီၣ်ထီၣ်ဝဲဒီးဘိးဘၣ်သ့ၣ်ညါဝဲ လၢ, ဒးဖးဒိၣ်လၢတၢ်ထီၣ်ထီတတီၤအလီၤပူၤန့ၣ်, ကစၢ်မၤအတၢ်အိၣ်လၢဟါလၢခံကတၢ်တဘျီအဆၢကတီၢ် အဂ့ၢ်န့ၣ်မၤဝဲလၢ တၢ်ကသ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်တၢ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်မၤအသးတမံၤအံၤန့ၣ် မ့ၢ်တၢ်ပနီၣ်မနုၤတမံၤအဂ့ၢ်န့ၣ်လဲၣ်. ပကဘၣ်မၤအိၣ်ဒ်လဲၣ်. ပကဘၣ်မၤအိၣ် အဆၢကတီၢ်မတၤလဲၣ်.

တၢ်သ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်တၢ်အမူးအဝဲအံၤ, ပုၤမတၤသ့ၣ်တဖၣ်အခွဲးအယၢ်အိၣ်လၢ ကဘၣ်န့ၣ်ဝဲလၢ, အအိၣ် ဒီးတၢ်မ့ၢ်လၢန့ၣ်လဲၣ်.

တၢ်မၤလိအဝဲအံၤကဟ့ၣ်ပုၤတၢ်စံးဆၢလၢ တၢ်သံကွံာ်သ့ၣ်တဖၣ်ခဲလၢာ်အဂီၢ်လီၤ.
လၢ, လံာ်စီဆုံတဆၢလၢအမ့ၢ်, **၁ကရံၣ်သး ၅:၇** န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်အိၣ်ဒ်အံၤလီၤ.

“မၤသးဒ်န့ၣ်ဒီး ဒ်သုမ့ၢ်တၢ်တဘၣ်ဘၣ်ဒီး ကိၣ်မံၣ်ဘၣ်ဒီး, ဒ်သိးသုကကဲထီၣ်တၢ်တဖျၢၣ်လၢအသိ သတးဒီး, မၤကဆီကွံာ်ကိၣ်မံၣ်လီၤလံၤန့ၣ်တက့ၢ်. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, ပတၢ်ဘျၢလဲၤကဟံခရံၣ်န့ၣ်, ဘၣ်တၢ်မၤသံ အိၣ်လၢပဂီၢ်စ့ၢ်ကီးတက့ၢ်.”

လံာ်စီဆုံတဆၢအံၤကမ့ၢ်တၢ်ဒ်လဲၣ်ခိလဲၣ်. တၢ်လၢကစၢ်ခရံၣ်အံၤမ့ၢ်အကဲထီၣ်ဘျီလဲၤကဟံအသိ ဒ်လဲၣ်ခိလဲၣ်.

တၢ်လၢပကစၢ်မၤတၢ်အိၣ်လၢဟါခီအိၣ်အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ် ပှၤယုၤဒၤဖိအလုၢ်အလၢ်တမံၤလၢအမ့ၢ်, ဘူၣ်လဲၤကပၣ်အတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤတမံၤန့ၣ် ပဘၣ်ပၣ်သ့ၣ်ပၣ်သးန့ၣ်လီၤ. လၢဘူၣ်လဲၤကပၣ်အဆၢကတီၢ်အပူၤန့ၣ်အဝဲသ့ၣ်ကဘၣ်အိၣ်သိဖိလၢ အဝဲသ့ၣ်လုၢ်ထီၣ်ဝဲန့ၣ်လီၤ.

လၢတၢ်န့ၣ်အပီၤ, တၢ်လၢကစၢ်ခရံၣ်အံၤန့ၣ် ကဲထီၣ်ပဝဲသ့ၣ်တဖၣ်အိၣ်လၢ ဘူၣ်လဲၤကပၣ်အသိၣ်ဒဲလဲၣ်န့ၣ်တၢ်သူကွၢ်အိၣ်ထီၣ်ဝဲလီၤ.

ဒ်သိးပကသ့ၣ်ညါဘၣ်တၢ်စံးဆၢအံၤအဂီၢ်န့ၣ်အဆိကတၢ် ပကဘၣ်ဃုသ့ၣ်ညါတၢ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဃးဒီး ဘူၣ်လဲၤကပၣ်အခီပညီန့ၣ်, ပဘၣ်က့ၤဖးကဒါက့ၤလံာ်စီဆုံအလီၢ်လံာ်တကတြုၣ်လၢအမ့ၢ်, **၂မိၤ၅၅ ၁၂၁-၁၁** န့ၣ်လီၤ.

“ဒီးယွၤစံးဘၣ် စီမိၤ၅၅ဒီးစီမိၤ၅၅အဟရိၣ်လၢကီၢ်အဲၤကူပတူးအပူၤ, ဒီးစံးဝဲဒၣ်, လါတလါအံၤကကဲထီၣ်လါတဖၣ်အိၣ်, လါအိၣ်ထံးလၢန့ၣ်အပူၤလၢသုကီၢ်လီၤ.”

“ကတီၢ်တၢ်ဒီးပှၤအံၣ်စရုလးဖိအတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ခဲလၢာ်, ဒီးစံး, လါအံၤထီၣ်ဆဲးန့ၣ်တနံၤန့ၣ်, ပှၤဘၣ်ဟံးန့ၣ်လၢသိဒီးမဲာ်တဲးလဲးအကျါ, အဖိလၢအဂီၢ်, တဂၤအဖိတဒု, တဂၤအဖိတဒု, ဒ်အဟံးအဟံးအသိး, အဖိတဒုလၢဟံးတဖျၢၣ်အဂီၢ်လီၤ. ဒီးပှၤဟံးဖိမ့ၢ်စ့ၤကဲၣ်ဆိးလၢတၢ်အဖိတဒုအဂီၢ်ဒီး, မံအဝဲဒၣ်ဒီးပှၤလၢအအိၣ်ဘူးဒီးအဟံးန့ၣ်, ဟံးန့ၣ်ဒ်ပှၤကညီအသးအသိးန့ၣ်တက့ၢ်. သုဘၣ်ကံၢ်ပှၤဒ်အအိၣ်လၢအိၣ်တၢ်အသိးန့ၣ်လၢတၢ်အဖိအဂီၢ်ကိးဂၤဒဲးလီၤ. သုတၢ်အဖိတဒုဘၣ်မ့ၢ်အလၢအပွဲၤ, အဖါ, တနံၣ်အဖိလီၤ. လၢသိတဖၣ်အကျါမ့ၢ်ဂ့ၢ်လၢမဲာ်တဲးလဲးတဖၣ်အကျါမ့ၢ်ဂ့ၢ်, သုဘၣ်ဟံးန့ၣ်အိၣ်လီၤ. ဒီးသုဘၣ်ဟၤအိၣ်တုၤလၢလါထီၣ်တဆဲးလွံၢ်နံၤတနံၤလၢလါတလါပီၤန့ၣ်လီၤ. ဒီးအံၣ်စရုလးအပှၤကီၢ်မ့ၢ်ခဲလၢာ်အတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်န့ၣ် ဘၣ်မၤသံအိၣ်လၢမ့ၢ်ဟါလီၤခံတီၤအဘၣ်စၢၤန့ၣ်လီၤ.”

“ဒီးဘၣ်ဟံးန့ၣ်အသ့ၣ်တနီၤဒီးပာ်ဝဲလၢကျဲၤစၢၤအထူၣ်လီၤခဲခီ, ဒီးလၢကျဲၤစၢၤအခိၣ်ပိာ်လီၤ, လၢဟံးတဖၣ်ဖဲအကအိၣ်အိၣ်လီၤ. ဒီးတၢ်လၢမ့ၢ်န့ၣ်ကဘၣ်အိၣ်အညၣ်ကဲၣ်လၢမ့ၢ်အူဒီးကိၣ် တအိၣ်ဘၣ်ဒီးကိၣ်မံၣ်ဘၣ်. ဒီးဘၣ်အိၣ်ဝဲဒီးတၢ်ဒီးအခၢ်လီၤ. အိၣ်အိၣ်အသံကစံာ်တဂ့ၤ. ရှိအိၣ်ဒီးထံလုၢ်တက့ၤတဂ့ၤ. ကဲၣ်အိၣ်လၢမ့ၢ်အူ အခိၣ်ဒီးအခိၣ်, ဒီးတၢ်အိၣ်လၢအသအိၣ်ပူၤန့ၣ်တက့ၢ်. ဒီးဒုးအိၣ်လီၤတဲာ်တုၤမ့ၢ်ဆုၣ်ထီၣ်နီတစဲးတဂ့ၤ, ဒီးတၢ်လၢအအိၣ်လီၤတဲာ်တုၤမ့ၢ်ဂီၤန့ၣ်, သုဘၣ် ဆူးထီၣ်ကွံာ်အိၣ် လၢမ့ၢ်အူလီၤ.”

“ဒီးသုဘၣ်အိၣ်အိၣ်အံၤ, သုယီၢ်ဒုကံၢ်တူၢ်အသး, သုခိၣ်ဖဲးအိၣ်လၢသုခိၣ်လီၤ, ဒီးသုနီၣ်ထိးဘိလၢသုစုပူၤလီၤ. ဒီးသုဘၣ်အိၣ်အိၣ်ချူလီၤ. မ့ၢ်ဝဲလၢယွၤအလဲၤကပၣ်တၢ်လီၤ.”

တၢ်လၢဘူၣ်လဲၤကပၣ်အလုၢ်အလၢ်အဝဲအံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်ကစၢ်ယွၤအနီၢ်ကစၢ်ဒၣ်ဝဲမၤလိာ်တၢ်မၤလိာ်အခိၣ်ထံးတဘီ, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, ဟ့ၣ်လီၤတၢ်ကလုၢ်ဆူပှၤအံၣ်စရုလးဖိအအိၣ်ခီဖျိစီမိၤ၅၅န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

တၢ်လၢဘူၣ်လဲၤကပၣ်အဂီၢ်အံၤန့ၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်ဂ့ၢ်လၢအဘၣ်တၢ်ယၤထီၣ်တဲထီၣ်အိၣ်တမံၤဘၣ် တမံၤအံၤန့ၣ်မ့ၢ်တၢ်ဒဲလဲၣ်အဂီၢ်န့ၣ်ပကချူသ့ၣ်ညါဘၣ်အိၣ်တက့ၢ်.

တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်ဘူၣ်လဲၤကပၣ်အဂီၢ်လၢဘၣ်တၢ်ယၤထီၣ်တဲထီၣ်အိၣ်တဆဲးတက့ၢ်န့ၣ်လီၤ.

* တာ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒၣ်ကစၢ်ယွၤအတာ်ဟ့ၣ်လီၤတာ်ကလုာ်ဆူပုၤအံၣ်စရူလးဖိအအိၣ်တာ်မၤလိာ်အခိၣ်ထံးတဘီၣ်န့ၣ်လီၤ.

၂မိၤရှု ၁၂:၄၃, အဝဲအံၤမ့ၢ်တာ်လဲၤကဟ်အလုာ်အလံာ်လီၤ. ပုၤတခိၣ်ဘီတခိၣ်မ့ၢ်ဖိတအိၣ်ဘၣ်ဝဲဘၣ်.

* တာ်လာဘူၣ်လဲၤကဟ်အမူးန့ၣ်ကဘၣ်မၤဝဲဖဲ, “လါအၤဘံာ်” လၢအမ့ၢ်ပုၤအံၣ်စရူလးဖိသ့ၣ်တဖၣ်အလံာ်န့ၣ်လံာ်လါလၢအမ့ၢ် န့ၣ်တန့ၣ်အံၤအဆိကတၢ်တလါအပူၤန့ၣ်လီၤ.

၂မိၤရှု ၁၃:၄, တာ်လာမ့ၢ်တနံၤအံၤ သုဟးထီၣ်လၢ “လါအၤဘံာ်” အပူၤလီၤ. လၢမ့ၢ်မဆါတနံၤအံၤဘၣ်တာ်သ့ၣ်ညါအိၤလၢ “လါနံးစၣ်” လၢပုၤအံၣ်စရူဖိသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

* လါအံၤထီၣ်ဆံဆဲးနံၤတနံၤန့ၣ်, ပုၤဘၣ်ဟံးန့ၣ်အိၤ, ဒီးသုဘၣ်ဟးဃာ်အိၤတုၤလၢလါထီၣ်တဆံလွံၢ်နံၤတနံၤလၢလါတလါဃီန့ၣ်လီၤ.

* တာ်လာသိဖိအဝဲအံၤကဘၣ်တာ်မၤသံအိၤလၢ မ့ၢ်ဟါလီၤခံတီၤအဘၣ်စၢၤန့ၣ်လီၤ.

* ဒီးဘၣ်ဟံးန့ၣ်အသ့ၣ်တနီၤဒီးပာ်ဝဲလၢ ကျဲစၢၤအထူၣ်လိၤခံခီ, ဒီးလၢကျဲစၢၤအခိၣ်ပိာ်လိၤ, လၢဟံၣ်တဖၣ်ဖဲအကအိၣ်အိၤလီၤ.

* ဒီးတာ်လာမ့ၢ်န့ၣ် ကဘၣ်အိၣ်အညၣ်ကၣ်လၢမ့ၢ်အူန့ၣ်လီၤ. တဘၣ်အိၣ်ဝဲအသံကစဲာ်ဘၣ်ဒီး တဘၣ်ချီအိၤဒီးထံလုၤတက့ၤဘၣ်.

* ကဘၣ်အိၣ်အညၣ်အကၣ်လၢမ့ၢ်အူ, ဒီးကိၣ်တအိၣ်ဘၣ်ဒီးကိၣ်မံၣ်ဘၣ်. ဒီးဘၣ်အိၣ်ဝဲဒီးတာ်ဒီးခၣ်လီၤ.

* ဒီးတဘၣ်ဒုးအိၣ်လီၤတံာ်တုၤမ့ၢ်ဆ့ၣ်ထီၣ်နီတစဲးတဂ့ၤ. ဒီးတာ်လာအအိၣ်လီၤတံာ်တုၤမ့ၢ်ဂီၤန့ၣ်, သုဘၣ်ဆူးကွံာ်အိၤလၢမ့ၢ်အူလီၤ.

* ဒီးသုဘၣ်အိၣ်အိၤဒ်, သုယီၢ်ဒုကံာ်တူၢ်အသး, သုခိၣ်ဖံးအိၣ်လၢသုခိၣ်လိၤ, သုနီၣ်ထိးဘိလၢသုစုပူၤလီၤ.

* လၢခံကတၢ်, သုဘၣ်အိၣ်အိၤ ချူချူလီၤ. တာ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒၣ်လၢ ယွၤအလဲၤကဟ်တာ်လီၤ.

တာ်ဂ့ၢ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢ အဖိခိၣ်ခဲလၢာ်လၢအဘၣ်တာ်ယၢၤထီၣ်တဲထီၣ်အိၤသ့ၣ်တဖၣ်အခိပညီကအိၣ်ဒ်လဲၣ်.

တာ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်ကစၢ်ယွၤဟ့ၣ်လီၤတာ်ကလုာ်ဆူပုၤအံၣ်စရူလးဖိအအိၣ်လၢအမ့ၢ်တာ်မၤလိာ်အခိၣ်ထံးတဘီၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. လၢလံာ်စီဆုံအသီတကတြျီအပူၤ, ဘၣ်ဃးဒီးတာ်မၤလိာ်အဝဲအံၤပကထံၣ်ဘၣ်အိၤဒ်လဲၣ်. **လံာ်စ့ၤတြီၤ ၁၀:၁** န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

“အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, တာ်သိၣ်တာ်သီအိၣ်ဒီးတာ်ဂ့ၢ်လၢအကဟဲဝဲန့ၣ်အကဒု, တမ့ၢ်ဘၣ်တာ်န့ၣ်အက့ၢ်အဂီၤဒၣ်ဝဲဘၣ်သတးဒီး, မၤဝဲဒီးတာ်လုာ်တာ်ဟ်ဒ်လီၤလီၤ, လၢပုၤဟ်ထီၣ်တနံၣ်ဘၣ်တနံၣ်တထံၣ်ဃီန့ၣ်, မၤလၢမၤပုၤပုၤလၢအလဲၤဃီဆူအအိၣ်န့ၣ် တသုဘၣ်နီတဘျီဘၣ်လီၤ.”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တာ်လာတာ်မၤလိာ်အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်တာ်အကဒု, ဒ်ပစံးတာ်အသိး, တာ်အဒိအတဲာ်တမံၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဃးဒီးတာ်ဂ့ၢ်အံၤန့ၣ်, ပကထံၣ်ဘၣ်ကဒီးဖဲ ကလိးစဲ ၂:၁၆-၁၇ အပူၤန့ၣ်လီၤ.

“မၤသးဒ်န့ၣ်ဒီးလၢ တာ်အိၣ်မ့ၢ်ဂ့ၢ်, တာ်အိၣ်မ့ၢ်ဂ့ၢ်, တာ်မၤဘူၣ်အနံၤမ့ၢ်ဂ့ၢ်, လါထီၣ်သီအနံၤမ့ၢ်ဂ့ၢ်, အိၣ်ဘျးအနံၤမ့ၢ်ဂ့ၢ်အဃိ, မ်ပုၤသုတစံၣ်ညီၣ်သုလၢအဂ့ၢ်အကျိၤနီတကတဂ့ၢ်. တာ်န့ၣ်တဖၣ်မ့ၢ်တာ်ဆူညါတဖၣ်အကဒုလီၤ.” မ့ၢ်အမိၢ်ပုၤန့ၣ်မ့ၢ်ခရံာ်လီၤ.

မှားဝဲလီၤ. တၢ်လာဘျုးလဲၤကပၢ်အသိအံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်ကစၢ်ယုၣ်ရှုးခရံၣ်လာအမ့ၢ် ကစၢ်ယုၣ်အသိဖိ
န့ၣ်လီၤ.

လံာ်ယီၤဟံၣ် ဘးၣ်

“ဒီးကွၢ်ယုၣ်ရှုးလဲၤတၢ်, ဒီးစံးဝဲဒၣ်, ကွၢ်ကွၢ်, ယုၣ်အသိဖိလီၤ.”

* **“လာလိာ်ထီၣ်ဆံဆဲၣ်န့ၣ်န့ၣ် ဘၣ်ဟံးန့ၢ်သိဖိဒီးဘၣ်ဟံးန့ၢ်အိၣ်တုၤလီၤလာ လိာ်ထီၣ်တဆံလွံၢ်န့ၣ်တန့ၣ်
လာလိာ်တလိာ်အပူၤအဂ့ၢ်,”**

တၢ်ဂ့ၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒၣ်ပကစၢ်ယုၣ်ရှုးမၤတၢ်သးခုကစီၣ်အတၢ်မၤအဆၢကတီၢ်န့ၣ်လီၤ. မှားဝဲလီၤ. တၢ်ကွဲး
အသးန့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်လာ, **လံာ်ဒၣ်န့ၣ်ယုၣ်လး ၉:၂၇** လာအမ့ၢ်, တၢ်ဆၢကတီၢ်တမံၤလာအမ့ၢ် ၃၂/၁ နံၣ်အဂ့ၢ်
န့ၣ်လီၤ.

**“ဒီးကမၤတၢ်အၢၣ်လီၤအိၣ်လီၤကံၢ်ကံၢ်ကျၢၤဒီးပုၤအါဂၤလာတၢ်တနံၣ်အတီၢ်ပူၤ, ဒီးလာဖးဖိတၢ်တနံၣ်
န့ၣ်ကဒုးဆိတၢ်တၢ်လုၢ်ဒီးတၢ်မၤဘျုး, ဒီးတၢ်မၤသယုၢ်တၢ်န့ၣ်ကအိၣ်ထီၣ်ဝဲလာ တၢ်အိၣ်ဒီးအဒံးဆုလာတၢ်သး
ဘၣ်အာအိၣ်အဖိခိၣ်, ဒီးတၢ်လာတၢ်တၢ်ဝဲန့ၣ် ကလူလီၤအသးလာတၢ်လာအကဟးဂီၤအဖိခိၣ်, တုၤလာတၢ်ဟး
ဂီၤလီၤ.”**

လံာ်စီဆုအဆၢအဝဲအံၤမ့ၢ်ဒၣ်လံာ်စီဆုထဲတဆၢဧါလာ ဟံၣ်ပျီပကစၢ်ယုၣ်ရှုးမၤတၢ်သးခုကစီၣ် အဆၢ
ကတီၢ်အိၣ်ထဲလဲၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. (ဘၣ်ဟးဒီး, လံာ်စီဆုအဆၢအဝဲအံၤအဂ့ၢ်လီၤတၢ်လီၤဆဲးန့ၣ် ပသ့ၣ်ညါတုၢ်
လံာ်လာ, တၢ်မၤလိ (၂၈) န့ၣ်ဝဲလဲၣ်န့ၣ်လီၤ.) ဒ်န့ၣ်အသး ဘၣ်ဟံးန့ၢ်သိဖိလွံၢ်သိဒီး, တုၤလီၤလွံၢ်သိအပူၤန့ၣ်
သိဖိအဝဲအံၤကဘၣ်တၢ်မၤသံအိၣ်န့ၣ်လီၤ.

* **တၢ်လာသိဖိအဝဲအံၤကဘၣ်တၢ်မၤသံအိၣ်လာ မ့ၢ်ဟါလီၤခံတီၤအဘၣ်စၢၤ, ဒ်ပစံးတၢ်အသး, ဖဲမ့ၢ်လီၤ
န့ၣ်သိအဆၢကတီၢ်အဂ့ၢ်**

ဘၣ်ဟးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်အံၤန့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, **လံာ်မးသဲ ၂၇:၄၆-၅၀** အပူၤန့ၣ် ဒ်တၢ်ကွဲးအသး, မ့ၢ်တုၤ
လီၤဝဲဆု လွံၢ်နံၣ်တနံၣ်အတီၢ်ပူၤ, လာအမ့ၢ်ကစၢ်ယုၣ်ရှုးဆူးကွံာ်အသးဖဲ ခွဲန့ၣ်ရံၣ်ဃုာ်ဃုာ်န့ၣ်အဂ့ၢ်လီၤ.

**“ဒီးခွဲန့ၣ်ရံၣ်ဃုာ်ဃုာ်န့ၣ် ယုၣ်ရှုးကိးပသ့ထီၣ်လာအကလုာ်ဖးဒိၣ်, ဒီးစံးဝဲဒၣ်အုၤလံာ်, အုၤလံာ်မၤ
စၢၤဘၢဃုာ်န့ၣ်, ဒ်ပစံးတၢ်အသး, ယကစၢ်ဧၢ, ယကစၢ်ဧၢ, ဘၣ်မနုၤလာနလဲၤသဒၣ်ယၤလဲၣ်.”**

“ဒီးတုၤယုၣ်ရှုးကိးပသ့ထီၣ်ကဒီးလာ အကလုာ်ဖးဒိၣ်ဝဲဒီး အသးဟးထီၣ်ဝဲလီၤ.”

မှားဝဲလီၤ. တၢ်ဆၢကတီၢ်လာအမ့ၢ် ခွဲန့ၣ်ရံၣ် (ninth hour) အံၤန့ၣ် ဘၣ်တၢ်စးထီၣ်ဂ့ၢ်အိၣ်လာ ဂီၤခိဃုာ်န့ၣ်
ရံၣ်ဒီးဆုခွဲန့ၣ်ရံၣ်အံၤန့ၣ် မ့ၢ်စ့ၢ်ကိးလာ ပဝဲသ့ၣ်တဖၣ်အဂီၢ်ဟါခိဃုာ်န့ၣ်ရံၣ်န့ၣ်လီၤ.

* **“ဒီးဘၣ်ဟံးန့ၢ်အသ့ၣ်တနီၤဒီးဟံးဝဲလာ ကျဲစၢၤအထူၣ်လီၤခံခိ, ဒီးလာကျဲစၢၤအခိၣ်ပိာ်လီၤ, လာဟံၣ်
တဖၣ်ဖဲအကအိၣ်အိၣ်လီၤ.”**

ဘၣ်ဟးဒီးလံာ်စီဆုအဆၢအဝဲအံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ်တၢ်ပနီၣ်တမံၤဒီးလာ လံာ်လီၣ်ပျီ ၃:၂၀, အတၢ်ကွဲးလာ
အမ့ၢ်, ကွၢ်ကွၢ်ယဆၢထၢၣ်လာတြၢ်အခိၣ်ထံးဒီး ဒိတကျိၣ်တၢ်လီၤ.” န့ၣ်အသး, ကစၢ်ယုၣ်အတၢ်ဘျုးတၢ်ဖိၣ်သ့ၣ်
တဖၣ်ကဟဲဒိတကျိၣ်ပသးအပဲတြၢ်အဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်လၢပုၤအံၣ်စရၤလးဖိလၢ အဘၣ်ထွဲဒီးနီၣ်သးတကပၤ, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, တၢ်စူၢ်တၢ်န့ၣ်အဟံၣ်ဖိဃီဖိ သ့ၣ်တဖၣ်အသးအပူၤန့ၣ် တူၢ်လိာ်ဘၣ်ကစၢ်ယုၣ်ရှုးအသ့ၣ်လၢအလီၤဘၣ်ဝဲ ဒီးဘၣ်တၢ်ကျၢၢ်ဘၢအီၤအဂ့ၢ်န့ၣ် လီၤ. မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်အဝဲအံၣ်မ့ၢ်ဒ် **လံာ်စ့ၤတြၢ ၁၀:၂၂** အတၢ်ကွဲးလၢအမ့ၢ်, **“မိပသးဘူးပသးလၢပသးအမ့ၢ် အတီ, ဒီးလၢတၢ်န့ၣ်လၢလၢပုၤပုၤအိၣ်ဒီးပသးန့ၣ်ဒီးဖုံကဆိလၢပသးသ့ၣ်ညါဒ်တၢ်အအာ, ဒီးပနီၣ်ခိန့ၣ်ဒီးသ့ စီအသးလၢထံအဆုံန့ၣ်တက့ၢ်.”**

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. ဒ်လံာ်စီဆုံအတၢ်ကွဲးအသိး, တၢ်ဒဲးဘးအံၣ်န့ၣ် ဘၣ်တၢ်သ့စီအသးလၢထံအဆုံန့ၣ်အဂ့ၢ်လီၤ.

တၢ်အဝဲအံၣ်န့ၣ်မ့ၢ်ဒ် ပကစၢ်အတၢ်ပုၤထီၣ်က့ၤပုၤအတၢ်အဘျီအစ့ၤလၢအမ့ၢ် အတၢ်ဒီးသံအသးလၢ ထူၣ်စုညါအလီၤအပိ ကဲထီၣ်တၢ်ဘျးတၢ်ဖျိာ်, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, ပကစၢ်ယုၣ်ရှုးခရံၣ်အသ့ၣ်ဘၣ်လူလီၤကံလီၤ အသးလၢ ပတၢ်ဒဲးဘးသ့ၣ်တဖၣ်အပူၤ န့ၣ်မ့ၢ်ဒ်လၢ တၢ်ပျီကွံာ်တၢ်ကမၣ်ဒီးတၢ်တီတၢ်လီၤအဂ့ၢ်လီၤ.

*** “ဒီးတၢ်လၢမ့ၢ်န့ၣ်”**

ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်အဝဲအံၣ်န့ၣ်, ပထံၣ်ဘၣ်အီၤလၢ, **လံာ်စံးထီၣ်ပတြၢ ၃၀:၅**, လၢအမ့ၢ် **“မ့ၢ်န့ၣ်”** တန့ၤ အံၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.

“အဂ့ၢ်ဒ်အံၣ်, အတၢ်သးထီၣ်အံၣ်အိၣ်တစီဖိ, မ့ၢ်လၢတၢ်ဘၣ်အသးအပူၤန့ၣ် တၢ်မူအိၣ်ဝဲလီၤ. မဲာ်ထံ မဲာ်နီၣ်ကအိၣ်ကဆိးတန့ၤ, မ့ၢ်လၢမ့ၢ်ဆုၣ်ထီၣ်န့ၣ်တၢ်သ့ၣ်ဖျိာ်သးညါအိၣ်ထီၣ်ဝဲလီၤ.”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်အဝဲအံၣ်မ့ၢ်ဒ်တချးလၢ ဘီမ့ၢ်အမ့ၢ်ကဆုၣ်ထီၣ်အဆၢကတီၢ်လၢအမ့ၢ် **“မ့ၢ်န့ၣ်”** တန့ၤအံၣ် အဆၢကတီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်အဆၢကတီၢ်အဝဲအံၣ်မ့ၢ်ဒ် တၢ်ဆၢကတီၢ်တမံၤလၢအမ့ၢ် **“တၢ်သးခုကစီၣ်အစီ”** လၢကစၢ်အတၢ်တူၢ်သံအသးဝံၤအလီၤခံန့ၣ်လီၤ.

*** “ကဘၣ်ကံၣ်အညၣ်လၢမ့ၢ်အူ”**

တၢ်ဂ့ၢ်အဝဲအံၣ်မ့ၢ်ဒ်, တၢ်ဖံးတၢ်ညၣ်လၢကဘၣ်သကံၢ်ဘၣ်တၢ်ဒီးကဘၣ်တူၢ်ဘၣ်တၢ်မၤကွၢ်သ့ၣ်တဖၣ် န့ၣ်ဒီး မ့ၢ်စ့ၢ်ကီးတၢ်ပနီၣ်တမံၤလၢတၢ်နးတၢ်ဖျိာ်လၢ ပကစၢ်ကဘၣ်ထံၣ်တၢ်ဒ်ပုၤကညါတကအသိးအဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.

*** “ကဘၣ်အိၣ်အညၣ်ကံၣ်”**

တၢ်အဝဲအံၣ်မ့ၢ်ဒ်, တၢ်ဂ့ၢ်လၢပထံၣ်ဘၣ်လၢ, **၁ပုးတရူး ၂:၂၁** န့ၣ်အသိး, ဒ်သိးပကယီၢ်ကစၢ်အခိၣ် လီၢ်အဂီၢ်န့ၣ်, ပဘၣ်ဟံးန့ၢ်ခရံၣ်အတၢ်ဒီးတၢ်လၢပယိ, ဒီးအဝဲအပျီၢ်အဘီၣ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢ ဘၣ်တၢ်ဃုထၢအီၤ သ့ၣ်တဖၣ်အခံအဂ့ၢ်န့ၣ် ပဘၣ်ပာ်ပသးဒ်, ပနီၣ်ကစၢ်ဒ်ဝဲအတၢ်ယိာ်တၢ်ဃုန့ၣ်လီၤ.

“အဂ့ၢ်ဒ်အံၣ်, သုဒီးတၢ်ကီးန့ၣ် သုဆူအဝဲန့ၣ်လီၤ. အဂ့ၢ်ဒ်အံၣ်, ခရံၣ်ဒီးတၢ်လၢပယိ, ဒီးပာ်လီၤတံာ်အဒိ အတံာ်, ဒ်သိးပကယီၢ်အခိၣ်လီၢ်န့ၣ်လီၤ.”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်လၢပကစၢ်ပာ်လီၤတံာ် **“တၢ်အဒိအတံာ်”** လၢအမ့ၢ်, ခရံၣ်ဒီးတၢ်လၢပယိသ့ၣ်တဖၣ်အံၣ် န့ၣ်မ့ၢ်ဒ်တၢ်အညၣ်တမံၤလၢ ပကဘၣ်အိၣ်အီၤအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်အညၣ်အဝဲအံၣ်န့ၣ်, ဘၣ်အိၣ်ဝဲဒီး **“ကိၣ် တအိၣ်ဘၣ်ဒီးကိၣ်မံၣ်ဘၣ်. ဒီးဘၣ်အိၣ်ဝဲဒီးတၢ်ဒီးခၢ်လီၤ.”** န့ၣ်လီၤ.

တၢ်အဝဲအံၣ်မ့ၢ်ဒ်တၢ်လၢ, အတၢ်ဒိတၢ်တံာ်အပူၤ, ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်လၢအလူၤပိာ်ထွဲကစၢ်အခံ, ဒ်ပစံးတၢ် အသိး, အပျီၢ်အဘီၣ်သ့ၣ်တဖၣ် ကထံၣ်ဘၣ်တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ် ဘၣ်တၢ်ပာ်ပျီၢ်အီၤလၢ တၢ်ပနီၣ်တမံၤ န့ၣ် လီၤ.

* **ကိပ်တအိန်ဘန်ဒီးကိပ်မံ**

တၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒၣ်တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီအကလုာ်အကထါလၢအအိန်ဒီး တၢ်စီတၢ်ဆုံအဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.

* **တၢ်ဒီးလၢအခၣ်**

တၢ်အဝဲအံၤ, မ့ၢ်ဒၣ်ဒ် **၂တံၤမသး ၃:၁၂**, အတၢ်ကွဲးအသး ကယံၣ်ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်လၢအာၣ်လီၤအသးလၢ အကအိန်မူဝဲလၢ ပုၤတၢ်ခံးဖိသ့ၣ်တဖၣ်လၢ အတသ့ၣ်ညါဘၣ်ယွၤအကျါန့ၣ် ကထံၣ်ဘၣ်တၢ်နးတၢ်ဖျိၣ်အဂ့ၢ် ကိးမ့ၢ်နံၤဒဲးအဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.

“ဒီးမ့ၢ်မးကယံၣ်ပုၤလၢအသးအိန်လၢအကမူဝဲလၢ တၢ်ယူးတၢ်ယီၣ်ယွၤလၢ ယုၣ်ရှုးခရံၣ်အပူၤခဲလၢာ် ကဘၣ်တၢ်မၤနးမၤဖျိၣ်အီၤလီၤ.”

တၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်စ့ၢ်ကိး ပုၤတဖၣ်လၢအပိၣ်သိဖိအခံ, ဖဲအဆုၤအီၤတပူၤလၢာ်လၢန့ၣ် တူၢ်လိာ်ဝဲဒီးမၤဝဲအဂ့ၢ် န့ၣ်လီၤ. (လံာ်လိာ်ဖျါ ၁၄:၄)

အခဲအံၤ ပကလဲၤကဒီးဆူ တၢ်ဂ့ၢ်လၢအမ့ၢ် “တဘၣ်အိန်ဝဲအသံကစဲာ်ဘၣ်ဒီး, တဘၣ်ချီအီၤဒီးထံလ့ၤ တက့ၤဘၣ်.” န့ၣ်လီၤ. တၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒၣ်ကစၢ်ယုၣ်ရှုးခရံၣ်လၢအအိန်ဒီးပုၤကညီတဂၤအက့ၢ်အဂီၤဒီး အတၢ် ဖဲတၢ်ညၣ်အံၤန့ၣ် ကဘၣ်လဲၤန့ၣ်ဝဲဒီးကထံၣ်ဘၣ်, တၢ်ကၣ်တၢ်လၢမ့ၢ်အူအတၢ်ကမၤအသးအကျဲအဂ့ၢ်လၢ အအိန်ဒီးတၢ်နးတၢ်ဖျိၣ်တမံၤအဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂ့ၢ်အဝဲအံၤဘၣ်မနုၤမၤအိန်ထီၣ်အသးန့ၣ်လဲၣ်.

လၢတၢ်ဖိတၢ်တ့ၤအဂီၢ်န့ၣ် ပုၤဘၣ်သ့မ့ၢ်အူန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. တၢ်လၢမ့ၢ်အူအံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်, တၢ်ဖျိၣ် တၢ်ယၢ်တၢ်ကီတၢ်ခဲတမံၤလၢ ဘၣ်တၢ်ဒိလီၤအီၤန့ၣ်လီၤ.

တၢ်လၢမ့ၢ်အူအတၢ်ကီၢ်မၤကီၢ်ထီၣ်တၢ်အံၤအယိ တၢ်ဖိအိန်တ့ၤအီၤတၢ်အိန်ဝဲဒၣ်အကလုာ်ကလုာ်န့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

တၢ်လၢတၢ်ကၣ်မ့ၢ်အူအကီၢ်အံၤန့ၣ်အါန့ၢ်ဒီးတၢ်ချီတၢ်လၢထံအတၢ်ကိာ်ခံးစးန့ၣ် ပာ်ဖျါပကစၢ်ကတူၢ် ဘၣ်တၢ်ကီၢ်တၢ်ဂီၤတၢ်နးတၢ်ဖျိၣ်လၢအအိန်ဒီး တၢ်ကျၢၤကျၢၤဃးဃးန့ၣ် တူၢ်ဝဲဒ်သိးပုၤကညီတဂၤလၢအအိန်ဝဲ ဒီးတၢ်လၢတၢ်ပုၤတဂၤအဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒၣ်တၢ်နးတၢ်ဖျိၣ်အဒိအတဲာ်တမံၤလၢ ဘၣ်တၢ်ပာ်အီၤလၢ အဒိအသိးန့ၣ်လီၤ.

* **ဒီးတဘၣ်ဒုးအိန်လီၤတၢ်တုၤမ့ၢ်ဆုၣ်ထီၣ်နိတစဲးတဂ့ၤ.**

တၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒၣ်, ပဝဲသ့ၣ်တဖၣ်ပကသံစ့ၢ်ကိးဒီး ကစၢ်ခရံၣ်, ပကတူၢ်တၢ်နာ်တၢ်ဖျိၣ်ဒ်သိးဒီးအီၤဒီး ကစၢ်ခရံၣ်ပကတူၢ်တၢ်နာ်တၢ်ဖျိၣ်ဒ်သိးဒီးအီၤဒီးလၢကစၢ် အတၢ်လုာ်ထီၣ်ပာ်ထီၣ်တၢ်အပူၤန့ၣ် ပကအိန်ဒီးအီၤဒီး တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်တၢ်ကိးထီၣ်ပုၤလၢအဘၣ်ထွဲဒီးထးအံၤန့ၣ် ဘၣ်တၢ်မၤနီၣ်ဃာ်တၢ်အဆာထဲဒၣ်လၢ တၢ်သးခုကစီၣ်အကတီၢ်, လၢအမ့ၢ် “မ့ၢ်နၤခီ” အခုအခါအပူၤန့ၣ် ဘၣ်တၢ်တြီဃာ်တၢ်န့ၣ်လီၤ.

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. ဒ်သိးပကဒီးတၢ်နးတၢ်ဖျိၣ်ဒီးကစၢ်ခရံၣ်ဒီးပကမ့ၢ်စ့ၢ်ကိးအနီၢ်ခိနီၢ်ခိအဂီၢ်န့ၣ်ဒီး ပကမၤန့ၢ် တၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်လၢအလီၤကံးထူအံၤန့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, **လံာ်ဝဲမၤလကံ ၄:၂** အတၢ်ကွဲးအသးလၢအမ့ၢ်, **“တၢ်တီတၢ်လီၤအမ့ၢ်ကဟဲထီၣ်န့ၣ်သ့, ဒီးတၢ်မၤဘျါက့ၤတၢ်, ကအိန်ဝဲလၢအဒဲးဆုအလီၤလီၤ.”** အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ် ကစၢ်ခရံၣ်အနီၢ်ခိနီၢ်ခိကလၢထီၣ်ပုၤထီၣ်ဒီး တၢ်ကဟ့ၤကညီကအိန်ဖျါထီၣ်လၢ, တၢ် “ဂီၤခီ” လၢအမ့ၢ်တၢ်အ

နံ (၁၀၀၀) အစီအစဉ်အရ “မုခ်ဂီၤထီၣ်” အခါန့ၣ် ကကတၢ်ဝဲန့ၣ်လီၤ.

မုခ်ဝဲလီၤ. တၢ်အခွဲးအယၢ်လၢအဘၣ်ထွဲဒီးကစၢ်ယွၤအက့ၢ်အဂီၤအံၤန့ၣ် လၢခံလၢလၢန့ၣ်တအိၣ်ထီၣ်ဝဲလၢဘၣ်.

မုခ်ဝဲလီၤ. တၢ်ဂ့ၢ်တမံၤလၢပစံးတသ့, ပကတိၤအိၣ်တဘၣ်လၢအမုခ် တၢ်ဒိၣ်တၢ်ထီၣ်ကတၢ်ကစၢ်ယွၤ အက့ၢ်အဂီၤအံၤအဂီၢ်န့ၣ် ပုၤလၢဘၣ်တၢ်ကိးအိၣ်ဒီးဘၣ်တၢ်ဟ့ၣ်အခွဲးအယၢ်လၢအမုခ်မူခိၣ်ဘီမုခ်အတၢ်အုၣ်က့ၤ ခိၣ်က့ၤ (တၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤဖးဒိၣ်) တမံၤအံၤအဂီၢ်န့ၣ်, ကဘၣ်တၢ်မၤကတၢ်အိၣ်ဒီးကဘၣ်တၢ်ကးတံၢ်ဃး အိၣ်န့ၣ် ကမုခ်ဒၣ်ဖဲ, တၢ်သးခုကစီၣ်အစီၤအကတၢ်ဒီးဟီၣ်ခိၣ်ခံဘၣ်တဘျီအံၤ “အမုခ်န့ၣ်တၢ်ခံးသ့” အဆၢ ကတီၢ်ခံၣ်စလိာ်အကတၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်တဘျီဃီအပူၤ, လၢပုၤကလုာ်သ့ၣ်တဖၣ်ခဲလၢာ်အဂီၢ်, တၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤလၢအမုခ်, ဟီၣ်ခိၣ်အတၢ်ဘၣ်ထွဲအတၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤအံၤကစးထီၣ်အိၣ်ထီၣ်ဝဲဒီး ဟီၣ်ခိၣ် သၢဘၣ်တဘျီအစီၤလၢအမုခ်, “မုခ်ဆ့ၣ်ထီၣ်ဂီၤခိၣ်” အကတီၢ်အံၤန့ၣ် စးထီၣ်အိၣ်ထီၣ်ဝဲန့ၣ်လီၤ.

လၢတၢ်န့ၣ်အယိ, တၢ်လၢပုၤခရံၣ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤန့ၣ်ဘၣ်တၢ်ဒိလီၤအိၣ်လၢ, “တၢ် အညၣ်လၢဘၣ်တၢ်ကံၣ်အိၣ်လၢမုခ်အူ” အံၤန့ၣ် ပုၤကဘၣ်ဆူးကွံၣ်အိၣ်ဆူမုခ်အူပူၤန့ၣ်မုခ်ဒၣ်, တၢ်ကးတံၢ်ဃး တၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤအတြၢလီၤထူလီၤယိာ်အဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.

“ဒီးသ့ဘၣ်အိၣ်အိၣ်, သုယိာ်ဒုကံၢ်တူၣ်အသး, သုခိၣ်ဖဲအိၣ်လၢသုခိၣ်လီၤ, သုနီၣ်ထိးဘိလၢသုစုပူၤ လီၤ. လၢခံကတၢ်, သုဘၣ်အိၣ်အိၣ်ချူချူလီၤ.”

တၢ်လၢခိၣ်ဖဲအိၣ်လၢပခိၣ်လီၤ, နီၣ်ထိးဘိဘၣ်အိၣ်ဝဲလၢပစုပူၤအံၣ်န့ၣ်မုခ်ဒၣ်တၢ်လၢ ပုၤကလဲၤတၢ်ဖိ တဂၤအိၣ်ဒီး တၢ်ကူတၢ်သိးတၢ်ကယၢ်ကယဲၤအတၢ်ဘၣ်ထွဲ, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, ပုၤတမံၤလၢအအိၣ်ဒီးတၢ်တစီၢ် တလီၢ်အပူၤ အတၢ်ဘၣ်ထွဲသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်မနုၤအယိလဲၣ်န့ၣ်, တၢ်လၢကစၢ်ခရံၣ်အနီၢ်ခိၣ်နီၢ်ခိၣ်သ့ၣ် တဖၣ်အတၢ်အိၣ်မူဝဲလၢဟီၣ်ခိၣ်တဘျီအံၤအချၢန့ၣ်, နီၢ်နီၢ်တခီန့ၣ် မၤအသးဒ်ပုၤလဲၤတၢ်ဖိတဂၤအသိးဒီး မုခ်စ့ၢ်ကိးတၢ်တစီၢ်တလီၢ်ဒီးအဟံၣ်နီၢ်နီၢ်တခီန့ၣ် မုခ်ဒၣ်တၢ်လၢထးလၢအမုခ်မူခိၣ်ဘီမုခ်အကီၢ်ကနုၤန့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အယိ, ကစၢ်အနီၢ်ကစၢ်ဒၣ်ဝဲ အတၢ်စံးန့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်လၢ, လံာ်ယိာ်ဟ့ၣ် ၁၄း၃ န့ၣ်လီၤ.

“ယလဲၤကတံၢ်ကတီၤသုလီၢ်တပူၤလီၤ. ဒီးယမုခ်လဲၤကတံၢ်ကတီၤသုလီၢ်တပူၤဒီး, ယကဟဲက့ၤကဒီး ဆူသုအိၣ်လီၤ. ဒီးယကဟံးက့ၤသုဆူယကစၢ်ဒၣ်ယဲ, အအိၣ်ဒ်သိးဖဲယအိၣ်အလီၢ်န့ၣ်သုကအိၣ်စ့ၢ်ကိးလီၤ.”

မုခ်ဝဲလီၤ. အခဲအံၤလၢတၢ်အိၣ်ဖိၣ်အံၤအဂီၢ်န့ၣ်အဝဲဟ့ၣ်လီၤတၢ်အာၣ်လီၤအိၣ်လီၤဘၣ်ဃးဒီးတၢ်အုၣ်က့ၤ ခိၣ်က့ၤအံၤန့ၣ်တမုခ်ထဲလၢ ဟီၣ်ခိၣ်အတၢ်ဘၣ်ထွဲန့ၣ်ဘၣ်ဒီးမုခ်ဝဲဒၣ်လၢ မူခိၣ်ဘီမုခ်အတၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤ အဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အယိ, တၢ်အခဲအံၤတယၣ်အံၤအတၢ်အိၣ်မူဒီးအတၢ်အိၣ်မူအတၢ်ထံၣ်ဘၣ်တၢ်သ့ၣ် တဖၣ်အံၤန့ၣ်ပဘၣ်ပာ်ပသးဒ်ပတၢ်လဲၤတမံၤလၢအိၣ်ဒီးတၢ်ပညိၣ်ဆူမူခိၣ်ဘီမုခ်အအိၣ်န့ၣ်လီၤ. ပတၢ်လဲၤအဝဲ အံၤမုခ်ဒၣ်ဒ်သိးကစၢ်အပျီၣ်အဘီၣ်သ့ၣ်တဖၣ်လဲၤတၢ်ဆူ “ဟံၣ်” တဖျၢၣ်လၢအအိၣ်လၢ မူခိၣ်ဘီမုခ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်လၢ တၢ်ကူတၢ်သိးဒီးခိၣ်ဖဲအဂ့ၢ်န့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, လံာ်အုးဖုးစူး ၆း၁၃ အသိးန့ၣ်လီၤ.

“မၤသးဒ်န့ၣ်ဒီး, ဟံးန့ၢ်ယွၤအစုကဝဲခဲလၢာ်, ဒ်သိးသုကဆၢထၢၣ်လၢမုခ်န့ၣ်အအါန့ၣ်ကသ့, ဒီးဒ်သိး သုမၤတၢ်ခဲလၢာ်ဝံၤဒီး, သုကဆၢထၢၣ်တက့ၢ်.”

တၢ်ကူတၢ်သးအဝဲအံၤ, ဒ်ပစံးတၢ်အသး, ယွၤအစုကဝဲခဲလၢာ်အဂီၢ်န့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လၢ, **လံာ်အးဖးစူး
၆:၁၄ ဒီး ၁၇** န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

**ပုၤလၢအလူၤပိာ်ထွဲကစၢ်အခံၣ်သ့ၣ်တဖၣ်ဒီး အပျဲၢ်အဘီၣ်ဂၤစုာ်ဂၤစုာ်အံၤန့ၣ်, လၢကအိၣ်ဝဲဒီးတၢ်စုာ်
တၢ်နာ်ကၢ်ကၢ်ကျၢၤကျၢၤအဂီၢ်န့ၣ် ကဘၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်တြီၤဆၢတၢ်အဂီၢ်ဘၣ်ကူသးထီၣ်တၢ်ကူတၢ်သးဒီးခိၣ်ဖဲလၢ
အမ့ၢ်ယွၤအစုကဝဲၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.**

တၢ်လၢနီၣ်ထိးတဘိလၢသုစုပူၤအံၤန့ၣ် မ့ၢ်တၢ်ဒ်လဲၣ်ခိၣ်လဲၣ်. ဒ်ပသ့ၣ်ညါတ့ၢ်လံာ်အသး လၢဘူၣ်လဲၤက
ပာ်အမူးအပွဲၤအလုၢ်အလၢ်အပူၤ, တၢ်လၢနီၣ်ထိးတဘိအံၤကဘၣ်အိၣ်ဝဲအသး, လၢမ့ၢ်မဆါတနံၤလၢတၢ်သး
ခုကစီၣ်အမ့ၢ်နံၤန့ၣ်စ့ၢ်ကီး ပုၤအံၣ်စရူဖိလၢအမ့ၢ်နီၣ်သးတကပၤတဖၣ်စ့ၢ်ကီးကဘၣ်အိၣ်ဝဲဒီး တၢ်တူၢ်ဘၣ်ခိၣ်
ဘၣ် ဒီးကဘၣ်သ့ၣ်ညါနီၣ်ပာ်တၢ်လၢနီၣ်ကစၢ်ဒ်ဝဲအတၢ်မၤကွၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အဃိန့ၣ်လီၤ.

လၢတၢ်န့ၣ်အဃိ နီၣ်ထိးတဘိအံၤအခိၣ်ညါန့ၣ်မ့ၢ်ဒ် နီၣ်သးအပုၤအံၣ်စရူလးဖိ အတၢ်တူၢ်ဘၣ်ခိၣ်ဘၣ်
လၢအနီၣ်ကစၢ်ဒ်ဝဲအဂီၢ်န့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, **လံာ်စံးထီၣ်ပတြၢၤ ၂၃:၄** န့ၣ်လီၤ.

**“တုၤယလဲၤလၢတၢ်သံအကဒု အကစၢ်ကဆူးပူၤဒ်လဲၣ်န့ၣ်, ယတပျံၤဘၣ်တၢ်အဘၣ်. အဂီၢ်ဒ်အံၤ,
နအိၣ်ဒီးယၤလီၤ. နနီၣ်ထိးဘိဒီးနနီၣ်ထိးတဘိန့ၣ်မၤမုာ်ထီၣ်က့ၤယၤလီၤ.”**

ဘၣ်ဃးဒီးလံာ်စီဆုံအဆၢအဝဲအံၤသ့ၣ်န့ၣ်ပာ်စ့ၢ်ကီးခါ. တၢ်လၢနီၣ်ထိးဘိဒီးနီၣ်ထိးတဘိန့ၣ်မ့ၢ်ဒ်
နီၣ်သးအတၢ်ဘၣ်ထွဲလၢ ပုၤအံၣ်စရူလးဖိသ့ၣ်တဖၣ်အဂီၢ်မ့ၢ်ဒ်တၢ်မၤမုာ်ပုၤအသးဒီး တၢ်မၤဖုံထီၣ်က့ၤပုၤအသး
သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. (Comfort)

တၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒ်ကစၢ်ယုၣ်ရှုးအနီၣ်ကစၢ်ဒ်ဝဲ စံးကတိၤပာ်စၢၤဝဲန့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, **လံာ်ယီၤဟၣ်
၁၆:၁၃** လၢအမ့ၢ်, “ပုၤလၢအမၤမုာ်ပုၤအသး” အတၢ်ပနီၣ်တမံၤန့ၣ်လီၤ.

**“မ့ၢ်မ့ၢ်သးလၢ အဘၣ်ဃးဒီးတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၤန့ၣ်, တုၤအဟဲဝဲဒီးကဆုၤသုဆူတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၤခဲလၢာ်အပူၤ
လီၤ.” (Comforter)**

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်လၢသးအံၤန့ၣ်လၢပွဲၤဝဲဒီးတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၤအသးစီဆုံန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အဃိ,
တၢ်လၢနီၣ်ထိးတဘိအံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒ်ကစၢ်အကလုၢ်အကထါဒီးနီၣ်ထိးတဘိအံၤစ့ၢ်ကီး မ့ၢ်ဒ်ကစၢ်ယွၤအသးစီ
ဆုံအဂီၢ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. တၢ်န့ၣ်တကးဘၣ်, ဖဲလံာ်မးသဲ ၂၅:၄ အပူၤန့ၣ်ဘၣ်တၢ်ပာ်ဖျိၣ်အီၤတမံၤဃီန့ၣ်
ပထံၣ်ဘၣ်အီၤခံမံၤစလီာ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

“မ့ၢ်ပုၤကူၣ်တၢ်သ့တဖၣ်န့ၣ်, ပံးန့ၣ်သိလၢအလီၤခိပူၤအိၣ်ဒီးအမ့ၢ်အူၤအလီၤ.”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. လၢလံာ်စီဆုံတဆၢအံၤအပူၤန့ၣ် တၢ်လၢ “မ့ၢ်အူၤအ” အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒ်ကစၢ်ယွၤ အကလုၢ်အက
ထါဒီးတၢ်လၢ “သိ” အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒ်သးစီဆုံန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

လၢတၢ်ခံမံၤအံၤအဖီခိၣ်, တၢ်အရူဒိၣ်တမံၤန့ၣ်အိၣ်ဝဲဒီး, တၢ်အံၤမ့ၢ်ဒ်ပုၤခရံၣ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်လၢအအိၣ်
ဒီးတၢ်သ့ၣ်တီၤသးတီၤဒီး, လၢအဝဲသ့ၣ်အသးသမူဒိတစါအပူၤန့ၣ် အိၣ်ဝဲဒီးသးစီဆုံလၢအမ့ၢ်သိလၢအအိၣ်လၢ
လီၤခိပူၤန့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အဃိ, တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒ်, တၢ်ကွဲးအသးလၢအမ့ၢ်, “သုနီၣ်ထိးဘိလၢ
သုစုပူၤလီၤ” န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

ပကလဲၤကဒီးဆူတၢ်ပနီၣ်လၢခံကတၢ်အတၢ်ကွဲးအဂီၢ်န့ၣ်တက့ၢ်.

* **လာခံကတော်၊ သုဘဉ်အိဉ်အိဉ်ချချလီလီ. တၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒၣ်လာယွၤအလဲၤကဟံၣ်တၢ်လီၤ.**

တၢ်ကွဲးအသးအဝဲအံၤအခီပညီကအိဉ်ဒ်လဲၣ်ခီလဲၣ်. တၢ်ကွဲးအသးအဝဲအံၤဘဉ်တၢ်စံးကတီၤအီၤဖဲ, ဘျဉ်လဲၤကဟံၣ်အမူးအပွဲၤလာအမ့ၢ်ပကစၢ်အတၢ်အိဉ်လာဟါအံၤန့ၣ် ပကဘဉ်အိဉ်အီၤဒ်လဲၣ်န့ၣ်စံးဝဲဒၣ်လာ တၢ်ကတီၤလာခံကတော်န့ၣ်လီၤ. ခါဆူညါပမ့ၢ်မၤကဒီးတၢ်သ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်တၢ်အံၤအဂ့ၢ်စ့ၢ်ကီး, ပကဘဉ်မၤအီၤဒ် န့ၣ်စ့ၢ်ကီးန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်ပကစၢ်အတၢ်မၤလိာ်န့ၣ်လီၤ.

လာတၢ်နီၣ်နီၣ်အပူၤန့ၣ်စ့ၢ်ကီး, စီၤပီလူးကွဲးဖျါထီၣ်တၢ်ဘဉ်ဃးဒီး တၢ်ဂ့ၢ်အံၤန့ၣ်ပကထံၣ်ဘဉ်ဖဲ, **လံာ်ဖံးလံးပံၤ ၂:၁၂** အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဒ်သိးတၢ်ကဒုလၢအမ့ၢ်, အဝဲသ့ၣ်တဖၣ်အိဉ်ဘဉ်တၢ်အုၣ်က့ၤခိဉ်က့ၤဖးဒိဉ် တမံၤလာအမ့ၢ်ဘျဉ်လဲၤကဟံၣ်အံၤန့ၣ်အသိး, ပုၤအံၣ်စရုလးဖိလၢနီၣ်သးတကပၤတဖၣ်စ့ၢ်ကီးကဘဉ်ပာ်အသး ဒ်န့ၣ်အသိးန့ၣ် ပထံၣ်ဘဉ်လီၤ.

“မံဒ်န့ၣ်ဒီး, ယပုၤသးဘိသ့ၣ်ဇာ, ဒ်သ့ၣ်တၢ်တဘိယုာ်ဃီ, တမ့ၢ်ဘဉ်ထဲလၢယမဲာ်ညါဖိဘဉ်. မ့ၢ်လၢ ယလီၤဖးဒီးသုခဲကနံၣ်အံၤအါတက့ၢ်သတးဒီး မၤသုတၢ်အုၣ်က့ၤခိဉ်က့ၤဒၣ်သုဝဲလၢတၢ်ပျံၤဒီး တၢ်ကနိး တက့ၢ်.”

လံာ်စီဆုံအဆၢအဝဲအံၤမ့ၢ်ဒၣ်ကစၢ်ယွၤအတၢ်ပာ်အသးဒီးအတၢ်အဲၣ်ဒီးတၢ်အဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. ပဘဉ်အိဉ်ဒီး တၢ်ပျံၤတၢ်ဖးဒီးသးလၢအကနိးကစုာ်န့ၣ်လီၤ. ဘဉ်ဆဉ်တမ့ၢ်ဘဉ်ပတၢ်ပာ်သ့ၣ်ပာ်သးအံၤန့ၣ်တမ့ၢ်ဘဉ်ဒ်သိး တၢ်ကွဲးအသိးန့ၣ်ဘဉ်. ကဘဉ်မ့ၢ်ဒၣ်ထဲ, ဒ် **လံာ်ဇာတြၢ ၄:၁**, အသိးန့ၣ်ပဘဉ်အိဉ်ဒီးတၢ်ပာ်သ့ၣ်ပာ်သးန့ၣ်လီၤ.

“မၤသးဒ်န့ၣ်ဒီး, ပျံၤသကိးတၢ်တက့ၢ်. တၢ်ကလီၤကံာ်ဘဉ်ဖုးလၢတၢ်စံးပာ်အိဉ်လီၤတံာ်လၢပကန့ၣ် ဘဉ်လၢအတၢ်အိဉ်ဘျးအပူၤဘဉ်ဆဉ်ဒီး, သုတတုၤဘဉ်တကၤကလီၤ.”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်လၢလံာ်စီဆုံတဆၢအံၤအတၢ်ပာ်သ့ၣ်ပာ်သးအံၤန့ၣ်တမ့ၢ်ထဲလၢ ကိးမုာ်နံၤအဂီၢ်န့ၣ်ဘဉ်. ကဘဉ်မ့ၢ်ဝဲ, တၢ်ဆၢကတီၢ်ဒီကတီၢ်ညါန့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်အဝဲအံၤကဘဉ်ဒိဉ်ထီၣ်ထီၣ်လၢ တၢ်ဆၢကတီၢ် ဒီကတီၢ်ညါအပူၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်လၢအဘဉ်ထွဲဒီးတၢ်ကိးထီၣ်တၢ်ဆူမူခိဉ်ဘီမုာ်ဒီး ပုၤတကၤလၢအလူၤပိာ်ထွဲကစၢ် ခရံာ်အခံတကၤလၢ အသးသမူလၢအအိဉ်ဒီးတၢ်ဟ့ၣ်လီၤအသးတကၤအဂီၢ်န့ၣ်, တၢ်ဆၢကတီၢ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢ အဂီၢ်န့ၣ်အရူဒိဉ်မးဒီးအလုာ်ဒိဉ်ပုၤဒိဉ်စ့ၢ်ကီးလီၤ. တၢ်အဝဲအံၤန့ၣ်မၤအသးဒ်တၢ်အကဒုလၢအမ့ၢ်, “သုဘဉ် အိဉ်အိဉ်ချချလီၤ” န့ၣ်လီၤ.

လာတၢ်ဂ့ၢ်တဖၣ်အံၤအဃီ, တၢ်လၢဘျဉ်လဲၤကဟံၣ်အံၤန့ၣ်အိဉ်ဒီးတၢ်ဂ့ၢ်လၢအရူဒိဉ်တမံၤလၢပဂီၢ်န့ၣ် ပထံၣ်ဘဉ်အီၤဖျိဖျိဖျါထံထံဆးဆးန့ၣ်လီၤ.

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. ကစၢ်ယွၤမၤလိာ်ပုၤယုၤဒုဖိလၢ အဘဉ်ဟၤတံာ်ဃာ်, ဘျဉ်လဲၤကဟံၣ်အကဒုတမံၤအံၤန့ၣ် ပထံၣ်ဘဉ်လီၤ. ဘဉ်ဆဉ်, လၢမုာ်မဆါတနံၤအံၤပုၤခရံာ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်အဂီၢ်, ဘဉ်တၢ်ကိးထီၣ်အီၤဆူ ကဘဉ်မၤ တၢ်ဒိဉ်ဒိဉ်မုာ်မုာ်တမံၤအဂီၢ်အဂ့ၢ်န့ၣ်, ပကထံၣ်ဘဉ်ဖဲ **၁ကရံာ်သုး ၅:၈** န့ၣ်လီၤ.

“မၤသးဒ်န့ၣ်ဒီးပမၤဘျဉ်န့ၣ်မံသုတမၤအီၤဒီးကိဉ်မံာ်လီၤလံၤ, တၢ်အတၢ်သီ, ဒီးတၢ်ဒဲးဘးန့ၣ် အကိဉ် မံာ်တဂ့ၤ. မ့ၢ်လၢတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ဝါဒီးတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီအကိဉ်မံာ်တအိဉ်ဘဉ်န့ၣ်, တက့ၢ်.”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. ပဝဲပုၤခရံာ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်, ဘဉ်တၢ်ကိးထီၣ်ပုၤလၢ, ပကဘဉ်မၤဘျဉ်လဲၤကဟံၣ်အတၢ်အဂီၢ် ကိာ်တမံၤန့ၣ်လီၤ.

အခဲအံ့ဘဉ်းဒီးဘူဉ်လဲၤကဟ်အတၢ်အနီၢ်ကီၢ်အဂ့ၢ်န့ၣ် ပကဘဉ်ဟၤဃာ်အိၤဒ်လဲၣ်န့ၣ် ပကထံၣ် ဘဉ် ၆ လံာ်လူၤကဉ် ၂၂:၁၄-၁၉ န့ၣ်လီၤ.

“ဒီးတုၤအန့ၣ်ရံၣ်ဘဉ်ဒီး ဆ့ၣ်နီၤသန့ၤဃုာ်ဒီးပုၤတၢ်မာဖိတဆံခံၣ်န့ၣ်, ဒီးစံးဘဉ်အိၤ, ယဲဒဉ်အံၤ, ယတချးဒီးဒံးဘဉ်တၢ်ဒီး, တၢ်မိၣ်အိၣ်ဃုာ်ယသးလၢတၢ်လဲၤကဟ်အံၤဒီးသုဒိၣ်မးလီၤ. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, ယစံးဘဉ် တဲဘဉ်သုလၢအတချးလၢထီၣ်ပွဲၤထီၣ်ဒံးဘဉ်လၢယွၤအဘိအမုၢ်ဒီး ယတအိၣ်လၢဘဉ်အိၤဘဉ်. ဒီးဟံးန့ၢ်လီၤ ခိဒီးစံးထီၣ်ပတြၢတၢ်အဘျးအဖျိၣ်ဒီးစံးဝဲဒဉ်ဟံးန့ၢ်တၢ်အံၤဒီးနီၤဖးလိာ်သုသးလၢအိၤတက့ၢ်. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, ယစံး ဘဉ်သုလၢယွၤအဘိအမုၢ်တချးဟဲဒံးဘဉ်ဒီး, ယတအိၤလၢဘဉ်လၢ စပံးမုၢ်အသဉ်အထံဘဉ်.”

“ဒီးဟံးန့ၢ်ကိၣ်ဒီးစံးထီၣ်ပတြၢတၢ်အဘျးအဖျိၣ်, ဒီးစိာ်ဘျးဝဲ, ဒီးဟ့ၣ်လီၤအပျီၣ်အဘိၣ်, ဒီးစံးဝဲဒဉ်, တၢ်အံၤမုၢ်ယနီၢ်ခိလၢအဘဉ်တၢ်ဟ့ၣ်လီၤကွံာ်အိၤလၢ သုဂီၢ်လီၤ. မၤတၢ်အံၤလၢသုသ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်က့ၤယၤအဂ့ၢ် န့ၣ်တက့ၢ်.”

လၢလံာ်စီဆ့ၣ်အဆၢသ့ၣ်တဖၣ်အပူၤန့ၣ် ပထံၣ်ဘဉ်လၢ တၢ်လၢပကစၢ်အံၤ တချးလၢတူၢ်သံအသး အခါန့ၣ်အသးအိၣ်မၤဘူဉ်လဲၤကဟ်ဒီးအပျီၣ်အဘိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အဃိ, တၢ်ဂ့ၢ်အဝဲအံၤန့ၣ် ဘဉ်တၢ်ကိးအိၤလၢ “တၢ်အိၣ်လၢဟါ, လၢခံကတၢ်တဘျီ” န့ၣ်လီၤ. အဝဲမုၢ်ကစၢ်ယွၤအသိဖိလၢ, အကမၤ လၢထီၣ်ပွဲၤထီၣ်တၢ်အကဒုဆူတၢ်အနီၢ်ကီၢ် အတၢ်ဘဉ်ထွဲန့ၣ်လီၤ.

တၢ်လၢ “တၢ်အိၣ်လၢဟါ, လၢခံကတၢ်တဘျီ” အံၤန့ၣ်မုၢ်ဒဉ် ပကစၢ်အတၢ်ဟ့ၣ်လီၤအသးဒ်တၢ်ပူၤ ထီၣ်က့ၤတၢ်အဂီၢ်န့ၣ် မုၢ်ဒဉ်တၢ်လုာ်ထီၣ်ပာ်ထီၣ်အသးလၢ အဘဉ်ထွဲဒီးတၢ်သံန့ၣ်အဃိ, အနီၢ်ခိဒီးအသ့ၣ်အဂီၢ် န့ၣ်ဘဉ်တၢ်ဆိတလဲကွံာ်အိၤဒ်တၢ်ပနီၣ်အသိတမံၤလၢအမုၢ် “ကိၣ်” ဒီး “စပံးထံ” သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်ဒီး တၢ်အဝဲ အံၤမုၢ်ဒဉ်တၢ်ရံၣ်တၢ်ကျဲၤအသိတမံၤလၢ ဘူဉ်လဲၤကဟ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. (လံာ်မၢ်ကူး ၁၀:၄၅) မုၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်အဝဲ အံၤမုၢ်ဒဉ်, ကိၣ်ဒီးစပံးထံအတၢ်ပနီၣ်အဂီၢ် အတၢ်သိၣ်တၢ်သိအမိၢ်ပုၤန့ၣ်လီၤ.

ဘဉ်ဃးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်အံၤန့ၣ် ပနၢ်ဟံာ်တုၢ်လံအဃိ, တၢ်ဂ့ၢ်တမံၤလၢအအိၣ်လီၤတဲာ်လၢ အပူၤန့ၣ်ပကချုသ့ၣ် ညါဘဉ်အိၤတက့ၢ်. ပကလဲၤကဒီးဆူ, လံာ်လူၤကဉ် ၂၂:၁၇-၁၉ န့ၣ်လီၤ.

“ဒီးဟံးန့ၢ်လီၤခိဒီးစံးထီၣ်ပတြၢတၢ်အဘျးအဖျိၣ်ဒီးစံးဝဲဒဉ်, ဟံးန့ၢ်တၢ်အံၤ, ဒီးနီၤဖးလိာ်သုသးလၢ အိၤတက့ၢ်.”

“ဒီးဟံးန့ၢ်ကိၣ်ဒီးစံးထီၣ်ပတြၢတၢ်အဘျးအဖျိၣ်, ဒီးစိာ်ဘျးဝဲ, ဒီးဟ့ၣ်လီၤအပျီၣ်အဘိၣ်, ဒီးစံးဝဲဒဉ်, တၢ်အံၤမုၢ်ယနီၢ်ခိလၢအဘဉ်တၢ်ဟ့ၣ်လီၤကွံာ်အိၤလၢသုဂီၢ်လီၤ. မၤတၢ်အံၤလၢသုသ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်က့ၤယၤအဂ့ၢ် န့ၣ်တက့ၢ်.”

မုၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်လၢပကစၢ်အံၤန့ၣ်, ပထံၣ်ဘဉ်လၢကိးထီၣ်အပျီၣ်အဘိၣ်လၢကဘဉ်ဟံးန့ၢ်ကိၣ်ဒီး ကဘဉ် အိၣ်ဝဲ, ကဘဉ်ဟံးန့ၢ်လီၤခိဒီး ကဘဉ်အိၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. ဘဉ်ဃးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်အံၤန့ၣ် စီပီလူးကွဲးဖျါထီၣ်ဝဲလၢ လံာ်၁ကရံၣ်သူး ၁၀:၁၆ န့ၣ်ပထံၣ်ဘဉ်လီၤ.

“တၢ်ဆိၣ်ဂ့ၤအလီခိလၢ ပဆိၣ်ဂ့ၤအိၤန့ၣ် တမ့ၢ်ဘဉ်တၢ်ရုလိာ်ဒီးခရံၣ်အသ့ၣ်ဘဉ်ဧါ. ကိၣ်လၢ ပစိာ် ဘျးအိၤန့ၣ်, တမ့ၢ်ဘဉ်တၢ်ရုလိာ်ဒီးခရံၣ်အနီၢ်ခိဘဉ်ဧါ.”

လံာ်စီဆ့ၣ်အဆၢအဝဲအံၤအခိပညီန့ၣ် ကမ့ၢ်တၢ်ဒ်လဲၣ်ခိလဲၣ်. တၢ်အဝဲအံၤမုၢ်ဒဉ်တၢ်ကွဲကညးန့ၢ်တၢ်ဆူ

တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဖိအဖုသ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်လၢကဘၣ်လူၤပိၣ်ထွဲကစၢ်အခံၣ်ဒီးကဘၣ်တူၢ်တၢ်နးတၢ်ဖျိၣ်တုၤအသံၣ်ဒၣ်ဝဲ န့ၣ်အဂ့ၢ်လီၤ. ပကအိၣ်မူဒီးကစၢ်အတၢ်နးတၢ်ဖျိၣ်အဂီၢ်န့ၣ် မ့ၢ်စ့ၢ်ကီးတၢ်အခွဲးအယၢ်တမံၤန့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ လံာ်ကလီးစဲ ၁:၂၄ န့ၣ်လီၤ.

“ဒီးခဲကနံၣ်အံၤ, ယသ့ၣ်ခုသးခုလၢ တၢ်နးတၢ်ဖျိၣ်အပူၤလၢသုဂီၢ်, ဒီးယမၤလၢထီၣ်ပွဲၤထီၣ်တၢ်အိၣ် လီၤတၢ်လၢခရံၣ်အတၢ်နးတၢ်ဖျိၣ်, လၢယဖံးယညၣ်အပူၤလၢ အနီၢ်ခိ, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အဂီၢ်လီၤ.”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. လံာ်စီဆုံတဆၢအံၤ ပာ်ဖျါပုၤတၢ်မၤဖိစီပီလူးတဂၤမၤန့ၢ်တၢ်အခွဲးအယၢ်လၢ အကမၤ လၢထီၣ်ပွဲၤထီၣ်တၢ်အိၣ်လီၤတၢ်လၢ ခရံၣ်အတၢ်နးတၢ်ဖျိၣ်လၢ အဖံးအညၣ်အပူၤလၢပကစၢ်အနီၢ်ခိ, ဒ်ပစံးတၢ် အသိး, လၢတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ပကစံးကဒီးတၢ်ဘၣ်ဃးဒီးစီပီလူးအတၢ်ကတိၤလၢ အဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဒီး ဘျၢအသးဆူတၢ်သံအဂ့ၢ်န့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ **လံာ်ရီမ့ၢ် ၆:၃** န့ၣ်လီၤ.

“ဖဲဒၣ်လၢ အဒိဘျၢအသးဆူ ယၣ်ရှူးခရံၣ်အပူၤ, ပဝဲဒၣ်အံၤ, ပဒီးဘျၢပသးဆူအတၢ်သံအပူၤ န့ၣ် သုတသ့ၣ်ညါဘၣ်ဧါ.”

လၢလံာ်စီဆုံတဆၢအံၤအပူၤန့ၣ် ပကပာ်သ့ၣ်ပာ်သးတၢ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဃးဒီး တၢ်တူၢ်သံအသးဒီး တၢ်ဒီးဘျၢ အသးအဂ့ၢ်န့ၣ်မ့ၢ်တၢ်လၢအရူဒိၣ်တမံၤန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. ကစၢ်ယၣ်ရှူးအတၢ်သံအဂ့ၢ်န့ၣ် တမ့ၢ်ဝဲဒၣ်လၢ အတၢ်ဒီးဘးအယိန့ၣ်ဘၣ်. မ့ၢ်ဒၣ်လၢပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်ဒီးဘးအယိန့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်ဝဲလီၤ. ပကစၢ် ယၣ်ရှူးအတၢ်သံအံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်တၢ်လုၢ်တၢ်ပာ်တမံၤလၢ အဘၣ်ထွဲဒီးတၢ်သံန့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ **လံာ်ဒၤနးယုလး ၉:၂၆** န့ၣ်လီၤ.

“ဒီးလၢ တၢ်နွံအဘျီယုဆံဒီးခံဘျီအလီၢ်ခံန့ၣ်ပုၤဒီးဖျုအသးတဂၤကဘၣ်တၢ်ဒိၣ်တၢ်ကွံာ်အီၤ, တမ့ၢ် ဘၣ်လၢအဂီၢ်ဒၣ်ဝဲဘၣ်, ဒီးတၢ်အခိၣ်အပူၤဂီၢ်မ့ၢ်လၢအကဟဲတဖၣ်န့ၣ် ကမၤဟးဂီၢ်တၢ်န့ၣ်, ဒီးတၢ်အလီၢ်စီဆုံ လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်ဒီးအကတၢ်န့ၣ် ကအိၣ်ဝဲဒီးတၢ်လုၢ်ဘၢတၢ်, ဒီးဒုးတၢ်ကအိၣ်တုၤအကတၢ်, တၢ်အိၣ်သယုၢ် လၢတၢ်တိာ်ပာ်အီၤန့ၣ် ကအိၣ်လီၤ.” (not for himself)

ဒ်န့ၣ်အသိး, ပုၤခရံၣ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်စ့ၢ်ကီး, တမ့ၢ်ဘၣ်ထဲလၢအတၢ်ဒီးဘးအယိဘၣ်ဒီး, မ့ၢ်ဒၣ်ထဲ, တၢ်ကိး ထီၣ်အီၤဆူ, ကဘၣ်တူၢ်သံအသးလၢ, အအံၤတယၣ်အတၢ်အိၣ်မူလၢအဘၣ်ထွဲဒီး တၢ်လုၢ်တၢ်ပာ်အတၢ်သံ အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်အံၤန့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, **လံာ်ရီမ့ၢ် ၁၂:၁** န့ၣ်လီၤ.

“မၤသးဒ်န့ၣ်ဒီး, ပုၤသ့ၣ်ဝဲသ့ၣ်ဧါ, ယယုကညးသုလၢ ယွၤအတၢ်သးကညါတဖၣ်အယိ, ဒ်သိးသု ကဟံသုနီၢ်ခိလၢ တၢ်လုၢ်မူစီဆုံ, တၢ်ဘၣ်ယွၤအသး, လၢအမ့ၢ်သုတၢ်မၤအဂ့ၢ်အဘၣ်လီၤ.”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်လၢတၢ်စီတၢ်ဆုံအံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ်လၢ တၢ်ကျၢ်ဘၢတၢ်ဒီးတၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤအဆု (လံာ်ဝံ ယရှါယၤ ၆:၁၀) အယိ, ပမၤန့ၢ်တၢ်တီတၢ်လီၤအဆိကတၢ်ဒီး ပဘၣ်အာၣ်လီၤပတၢ်ဒီးဘးလၢ အဘၣ်ဆၢ ဘၣ်ကတီၢ်ကိးမ့ၢ်နံၣ်ဒီးလၢအအိၣ်ဒီး တၢ်ဘၣ်လီၢ်ဘၣ်စးအပူၤန့ၣ် ကဘၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်ပာ်ကီၤတၢ်ဒီးကဘၣ်အိၣ် မူဝဲဒ်န့ၣ်အသိးန့ၣ်လီၤ. တၢ်န့ၣ်တဖၣ်ဝံၤဒီး တၢ်အခွဲးအယၢ်တမံၤလၢအမ့ၢ် တၢ်လူၤပိၣ်ထွဲကစၢ်ခရံၣ်အခိၣ်လီၢ် ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, တၢ်သံလၢအမ့ၢ်တၢ်လုၢ်ထီၣ်ပသးအံၤန့ၣ် ကလူၤပိၣ်ထွဲအခံၣ်လီၤ.

**တၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒၣ် တၢ်ရူလိာ်ဒီးခရံၣ်အနီၢ်ခိ
အဂ့ၢ်န့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, ၁ကရံၣ်သုး ၁၀:၁၆ န့ၣ်လီၤ.**

တၢ်ဂ့ၢ်အဝဲအံၤလၢပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်အဂီၢ် မ့ၢ်တၢ်လၢပုၤကနၢ်ပၢၢ်အီၤကီၢ်ဒိၣ်မးတမံၤန့ၣ်အသိး၊ လၢပုၤဟံၣ်မၤအသးဒ်ပုၤခရံၣ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်စ့ၢ်ကီး ကမ့ၢ်တၢ်ကီၢ်ဒိၣ်မးလၢ အဝဲသ့ၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ် လၢ **လံာ်ဘကရံၣ်သး ၁၀:၁၇** အတၢ်ကွဲးအသိးလီၤ.

“အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, ပဝဲဒၣ်ပအိၣ်အါဂၤဒီး ပမ့ၢ်ကိၣ်တဖျၢၣ်ဃီ ပမ့ၢ်နီၢ်တဂၤဃီလီၤ. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, ပအိၣ်ကိၣ် တဖျၢၣ်ဃီခဲလၢာ်လီၤ.”

လံာ်စီဆ့ၣ်အဆၢဖိအဝဲအံၤလၢပၢၢ်ဖျါတၢ်တမံၤဃီအဂ့ၢ်န့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်ကဒီးအီၤဖဲ, **လံာ်အးဖးစူး ၄:၄** အတၢ်ကွဲးအသိး, ဘၣ်ဃးဒီးကစၢ်ခရံၣ်အနီၢ်ကစၢ်တဂၤဃီအဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.

“နီၢ်တဂၤဃီ, ဒီးသးတဖျၢၣ်ဃီ, ဒ်တၢ်ကီးက့ၤသုလၢတၢ်မ့ၢ်လၢတမံၤဃီလၢ သုတၢ်ကီးအပူၤအသိးန့ၣ် လီၤ.”

ဘၣ်ဃးဒီးလံာ်စီဆ့ၣ်အဝဲအံၤန့ၣ်, **လၢလံာ်အးဖးစူး ၄:၅** စ့ၢ်ကီး ပထံၣ်ဘၣ်လၢ, တၢ်စၢ်ဖျါတမံၤလၢ အဘၣ်ထွဲလိာ်အသးဒီးပုၤအါဂၤ, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, တၢ်ရ့ၤလိာ်မုၢ်လိာ်ပသးဒီး ကစၢ်ခရံၣ်ဒီးတၢ်ဒီးဘျၢတၢ်, ဒ်ပစံး တၢ်အသိး, တၢ်ဒီးဘျၢတမံၤဃီအံၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် ဘၣ်တၢ်ဟ့ၣ်နီၤလီၤအီၤလီၤ.

“ကစၢ်တဂၤဃီ, တၢ်န့ၣ်တမံၤဃီ, တၢ်ဒီးဘျၢတမံၤဃီ”

တၢ်လၢတၢ်ဒီးဘျၢတမံၤဃီအံၤန့ၣ် တမ့ၢ်ထဲလၢတၢ်မၤလီၤဘျၢတၢ်ဆူထံကျါ အတၢ်မၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် ဘၣ်. တၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒၣ်တၢ်ပနီၣ်တမံၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်အံၤန့ၣ် ပကစၢ်အနီၢ်ကစၢ်ဒၣ်ဝဲ ပာ်ဖျါတၢ်လၢ အခီပညါအဒိၣ်အယိာ်အမံၤန့ၣ် အိၣ်ဝဲလီၤ. တၢ်ဂ့ၢ်အဝဲအံၤန့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, **လံာ်မၢ်ကူး ၁၀:၃၈-၃၉** န့ၣ်လီၤ.

“ဒီးယုၣ်ရှူးစံးဘၣ်အီၤ, သုဃုမနုၤမနုၤလဲၣ်န့ၣ်, သုတသ့ၣ်ညါဘၣ်. လီၤခီလၢယအီၤန့ၣ်, သုအီဘၣ် ကကဲဇါ. ဒီးတၢ်ဒီးဘျၢလၢ ယဒီးဘျၢန့ၣ်, သုဒီးဘျၢဘၣ်ကကဲဇါ. အဝဲသ့ၣ်စံးဘၣ်အီၤ. ကဲဝဲသၢာ်, ဒီးယုၣ်ရှူးစံး ဘၣ်အီၤ, သုကအီလီၤခီလၢယအီၤန့ၣ် သပုၢ်တၢ်, ဒီးတၢ်ဒီးဘျၢလၢယဒီးဘျၢန့ၣ် သုကဒီးဘျၢလီၤ.”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. ကစၢ်ခရံၣ်အပျီၣ်အဘီၣ်သ့ၣ်တဖၣ် ဘၣ်တၢ်ဟ့ၣ်လီၤအီၤ တၢ်အခွဲးအယာ်ဘၣ်ဃးဒီး တၢ်လုၢ် တၢ်ပာ်တၢ်လၢအမ့ၢ်, ကစၢ်ခရံၣ်အတၢ်သံ, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, တၢ်န့ၣ်လီၤဆူတၢ်ဒီးဘျၢတမံၤဃီအပူၤလၢအမ့ၢ် တၢ်ကဲထီၣ်တၢ်တမံၤဃီန့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်အခွဲးအယာ်လၢအဘၣ်ထွဲဒီး တၢ်သံအတၢ်လုၢ်တၢ်ပာ်အံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ်အဝဲအခွဲးအယာ်တမံၤလီၤ.

လၢတၢ်န့ၣ်အဃီ, ပမ့ၢ်မၤတၢ်သ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်အံၤ ဖဲတၢ်ဆၢကတီၢ်တကတီၢ်လၢလၢန့ၣ် တၢ်ပနီၣ်လၢပဘၣ် သုအီၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်, ကိၣ်ဒီးလီၤခီန့ၣ်လီၤ.

အခဲအံၤပကလဲၤကဒီးဆူ, ပုၤလၢအန့ၣ်လီၤဆူ တၢ်သ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်အပူၤတဂၤလၢလၢန့ၣ် ကဘၣ်အိၣ်ဒီး တၢ်ပာ်သ့ၣ်ပာ်သးဒ်လဲၣ်ဒ်လဲၣ်ဒီး တၢ်အိၣ်တၢ်ဆိးမနုၤတမံၤလဲၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ် ကမ့ၢ်တၢ်ဒ်လဲၣ်ခီလဲၣ်. တၢ်စံးဆၢန့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, **၁ကရံၣ်သး ၁၁:၂၈-၂၉** အပူၤန့ၣ်လီၤ.

“ဘၣ်ဆၣ်ဒီးမံၤပုၤသံကွၢ်သံဒီးလီၤအသး, ဒီးအိၣ်ကိၣ်, ဒီးအီလီၤခီန့ၣ်အသိးတက့ၢ်. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, ပုၤလၢ အအိၣ်ဝဲဒီးအီဝဲဒီးတဆိကမိၣ်နီၤဖးဘၣ်ကစၢ်အနီၢ်ခိအဂ့ၢ်ဒီး, အိၣ်ဝဲဒီးအီဝဲလၢတၢ်စံၣ်ညီၣ်ဃုာ်လၢ အဂီၢ်ဒၣ်ဝဲလီၤ.”

လံာ်စီဆ့ၣ်တဆၢအံၤစံးဘၣ်ပုၤလၢ, ပဘၣ်သံကွၢ်သံဒီးလီၤပသးဒ်ဝဲ ပကစၢ်ဒၣ်ဝဲအဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်လၢ

ပုဂံတဂလ်လ်နုၣ်မ့ၢ်အဟံးန့ၢ်ဘူၣ်လဲၤကပၢ်အတၢ်ပနီၣ်လၢ အမ့ၢ်ကိၣ်အံၤန့ၣ်မၤအသးဒ်သိးအဝဲဟံးန့ၢ်ကစၢ် ခရံၣ်အတၢ်လုၢ်တၢ်ပၢ်လၢအဘၣ်ထွဲဒီးတၢ်သံဒီးတၢ်နးတၢ်ဖျိၣ်အဝဲအံၤအယိ အဝဲကလၢထီၣ်ပုၤထီၣ်ဝဲဒီး ကစံး လီၤအသးလၢအိၣ်ဒီးတၢ်သ့ၣ်တီၤသးတီၤထဲလဲၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ် ကသ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်ဝဲန့ၣ်လီၤ.

တၢ်လၢဘူၣ်လဲၤကပၢ်ကစၢ်ဟါအတၢ်အိၣ်အဝဲအံၤအမူးအပွဲအပူၤန့ၣ် ကဘၣ်မ့ၢ်ဒၣ်ထဲပုၤလၢ၊ လုၢ်ထီၣ် ပၢ်ထီၣ်အသး, မၤတၢ်အာၣ်လီၤအိၣ်လီၤသ့ၣ်တဖၣ်လၢအမ့ၢ်ကစၢ်ခရံၣ်အနီၣ်ခိၣ်နီၣ်သ့ၣ်တဖၣ်မိၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ်တၢ်ဟ့ၣ် ပလီၢ်ဒီးတၢ်သက့ၣ်ကညးန့ၣ်လီၤ.

တၢ်အဝဲအံၤ ကဘၣ်မ့ၢ်ဒၣ်ထဲပုၤလၢ အသူကွၢ်လီၤက့ၤအသးသ့ၣ်တဖၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်ဝဲလီၤ. ပုၤကိး ကဒဲး ကဘၣ်သူကွၢ်လီၤက့ၤအသးဝံၤမး.....န့ၣ်လီၤ.

အခဲအံၤ, ပသ့ၣ်ညါလံဝဲလၢ ပုၤတဂစုၣ်စုၣ်, ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်အံၤန့ၣ် အဝဲသ့ၣ်အနီၣ်ကစၢ်ဒၣ်ဝဲ ကဘၣ် အိၣ်ဒီး တၢ်ဟၤတံၢ်ဃာ် တၢ်သ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်အမ့ၢ်န့ၣ် အဆၢကတီၢ်လၢ အဘၣ်ဝဲအဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ ဘကရံၣ်သး ဘးၤ၂၆ န့ၣ်လီၤ.

“အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, ဖဲသ့အိၣ်ကိၣ်အံၤ, ဒီးအိၣ်လီၤအံၤတစုစုန့ၣ်, သးဒုးန့ၣ်ပျါထီၣ်ကစၢ်အဒိးသံအသး, တုၤ အဟဲန့ၣ်လီၤ.”

တၢ်ကတိၤဖိလၢအမ့ၢ်, “တစုစုန့ၣ်” (as often as) အံၤန့ၣ်အါတက့ၢ်, ဘၣ်တၢ်ဟံးန့ၢ်အခီပညီ အကလုၢ်ကလုၢ်လၢ, တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အကလုၢ်ကလုၢ်န့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

- * ကိးမ့ၢ်န့ၣ်ဒဲး, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, အါဘျီလၢတသီအတီၢ်ပူၤ. (ပုၤရိမ့ၤကၣ်သိၣ်လုးဖိသ့ၣ်တဖၣ်အဂီၢ်)
- * ကိးမ့ၢ်လါဒဲး, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, ကိးမ့ၢ်န့ၣ်ဒဲး, (ပုၤပရိၣ်တဲးစတုး အတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်အဂီၢ်)

တၢ်ပနီၣ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢ ဘၣ်တၢ်သူအိၣ်န့ၣ်, တမ့ၢ်ကိၣ်တဖျၢၣ်ဃီဘၣ်ဒီး, မ့ၢ်ဒၣ် “ဝုၣ်ဖၣ်” န့ၣ်လီၤ. တၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ် “တၢ်အိၣ်လၢဟါ” အသိး, ကဘၣ်တၢ်မၤအိၣ်လၢဟါ ဟါခိအကတီၢ်, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, ဟါခိဃုန့ၣ် ရံၣ်ဝံၤအလီၢ်ခဲန့ၣ်လီၤ.

ဘၣ်ဆၣ်, ပထံၣ်ဘၣ်လၢ, ပုၤရိမ့ၤကၣ်သိၣ်လုးဖိသ့ၣ်တဖၣ် မၤဝဲလၢတနံၤအတီၢ်ပူၤန့ၣ်, ဂီၤခိ, မ့ၢ်ထုၣ်, ဟါခိအကတီၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ပုၤပရိၣ်တဲးစတုးစ့ၢ်ကိး ဒ်န့ၣ်အသိးလီၤ.

လံာ်မဲာ်ဖျၢၣ်လၢအမ့ၢ်, “ပကစၢ်ဟါအတၢ်အိၣ်” အံၤအိၣ်ပျါဝဲ ဖျိဖျိပျါပျါန့ၣ်တမ့ၢ်ဘၣ်ဧါ.

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. ဒ်လံာ်ယုၤဒၤ ဘးၤ၂၀, အတၢ်ကွဲးလၢအမ့ၢ် “သ့ၣ်လီၤသုးလၢ သုတၢ်နံၣ်စီဆ့ကတၢ်အဖိခိၣ်, ဒီးဘါထုကဖၣ်တၢ်လၢသးစီဆ့” အံၤန့ၣ် ဟးဂီၤဝဲဒီး, ပုၤလၢအဟံးမၤအသး ဒ်ပုၤခရံၣ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်စ့ၢ်ကိး အတၢ် ထံၣ်သ့ၣ်တဖၣ်လီၤမၤကွဲာ်ဝဲလီၤ. (လံာ်မးသဲ ၁၃း၃၃)

မ့ၢ်ဒ်န့ၣ်ဒီး, တၢ်လၢ “အိၣ်လီၤအံၤတစုစု” အံၤအခီပညီန့ၣ်ကမ့ၢ်တၢ်ဒ်လဲၣ်ခိလဲၣ်.

တၢ်လၢ, တၢ်မၤတၢ်သ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်အမူးအပွဲအဝဲအံၤမ့ၢ်ဒၣ်ပုၤယုၤဒၤဖိအတၢ်ဘူၣ်တၢ်ဘါအလုၢ်အလုၢ် တမံၤလၢပုၤယုၤဒၤဖိအဘူၣ်လဲၤကပၢ်အနီၣ်ကိၢ်လၢဘၣ်မၤဝဲကိးမ့ၢ်န့ၣ်ဒဲး, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, တနံၣ်တဘျီအဂ့ၢ် အံၤန့ၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်ဟၤဃာ်လၢတၢ်ယုးတၢ်ယီၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ.

ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်အံၤန့ၣ် လံာ်စီဆ့ခံဆၢလၢအဖိလံာ်မၤကံၢ်မၤကျၢၤတၢ်အံၤန့ၣ်လီၤ.

(၁) ဘကရံၣ်သး ဘးၤ၂၅-၂၆ ဒီး လံာ်ဧၤတြီၤ ၉း၂၅, ခံဆၢအံၤပမ့ၢ်ထီၣ်သတြီၤအိၣ်န့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်

တၢ်ကတိၤဖိလၢအမ့ၢ် “တစုစု” (Often) အံၤန့ၣ်အခိပညီန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ် “ကိးမ့ၢ်န့ၣ်ဒဲး” ဒီးပကထံၣ်ဘၣ်စ့ၢ်ကိးလၢ, **လံာ်စ့ၢ်တြၢ ၉:၂၅** န့ၣ်ဒဲးန့ၣ်အသိးလီၤ.

“တမ့ၢ်ဘၣ်လၢအကဟံၣ်ထီၣ်အသးတလီၤလီၤ, ဒ်ပုၤလုၢ်တၢ်အခိၣ် လဲၤန့ၣ်တၢ်အလီၤစီဆ့ၣ်ကိးမ့ၢ်န့ၣ်ဒဲး, အိၣ်ဒီးတၢ်ကအသ့ၣ်အသိးန့ၣ်ဘၣ်.”

လံာ်စီဆ့ၣ်အဝဲအံၤစံးဘၣ်ပုၤလၢ ပုၤလုၢ်တၢ်အခိၣ်တဂၤ, ဘၣ်မၤတၢ်ပျၢ်တၢ်ဒဲးဘး အမ့ၢ်နံၤအံၤန့ၣ်, ဘၣ်မၤဝဲတလီၤလီၤ (often) ကိးမ့ၢ်န့ၣ်ဒဲးအဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အဃိ, တၢ်ကတိၤဖိလၢအမ့ၢ် “အီလီၤဒီအံၤတစုစု” န့ၣ်စ့ၢ်ကိး, ဘၣ်တၢ်မၤအီၤကိးမ့ၢ်န့ၣ်ဒဲးန့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ်တၢ်သိၣ်တၢ်သီတမံၤန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်အဝဲအံၤန့ၣ်, တၢ်ဂ့ၢ်ခံၣ်တဘီစ့ၢ်ကိး မၤကံၢ်မၤကျၢၤအီၤန့ၣ်လီၤ.

(၂) လံာ်လူၤကတၢ် ၂၂:၁၉,

“ဒီးဟံးန့ၢ်ကိၣ်ဒီး စံးထီၣ်ပတြၢတၢ်အဘျးအဖျိၣ်, ဒီးစိာ်ဘျးဝဲ, ဒီးဟ့ၣ်လီၤအပျီၣ်အဘီၣ်, ဒီးစံးဝဲဒၣ်, တၢ်အံၤမ့ၢ်ယနီၢ်ခိလၢ အဘၣ်တၢ်ဟ့ၣ်လီၤကွံာ်အီၤလၢသုၣ်ကိၢ်လီၤ. မၤတၢ်အံၤလၢ သုၣ်သ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်က့ၤယၤ အဂ့ၢ်န့ၣ်တက့ၢ်.”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်လၢတၢ်သ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်က့ၤတၢ်အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်ပကသ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်က့ၤကစၢ်တူၢ်သံအသးလၢ ပကိၢ်ဒီးဘၣ်ဃးဒီးတၢ်သ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်က့ၤတၢ်အဂ့ၢ်န့ၣ် ပကစၢ်အနီၢ်ကစၢ်ဒၣ်ဝဲမၤဝဲလၢပုၤအမဲာ်ညါဒ်သိးလၢခံလၢ လၢန့ၣ်ပုၤကမၤအီၤတနံၣ်တဘျီအဂ့ၢ်န့ၣ် မၤဝဲလၢအဆိကတၢ်တဘျီဒ်တၢ်အဒိအတံာ်တမံၤန့ၣ်လီၤ.

တၢ်လၢပဘျးပတံာ်သ့ၣ်တဖၣ်မ့ၢ်သံန့ၣ် ပမၤတၢ်သ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်အီၤတနံၣ်အပူၤန့ၣ် ပမၤပျဲၤဘျီန့ၣ်လဲၣ်. တလါတဘျီခါ, တနွံတဘျီခါ, ကိးမ့ၢ်နံၤခါ, မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တမ့ၢ်ဒဲးန့ၣ်အသိးန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

လၢတၢ်န့ၣ်အဃိ, ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်သ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်အမူးအပွဲန့ၣ် ကစၢ်အနီၢ်ကစၢ်ဒၣ်ဝဲ, မၤဟံးစၢၤဝဲလၢတချး အသံဖဲ AD 33 အပူၤန့ၣ်ဒီး အဝဲသံဝဲဝဲအလီၤခံပျဲၤထီၣ်တနံၣ်န့ၣ် ဘၣ်တၢ်မၤအီၤကိးမ့ၢ်န့ၣ်န့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

မ့ၢ်နံၤအဝဲအံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်ဘျီလဲၤကဟံၣ်အမ့ၢ်နံၤအကဒုလၢဘၣ်တၢ်မၤအီၤဖဲ (၂မိၤ၅၅ ၁၂:၆) လါအလံာ် (နံးစါ) ထီၣ် (၁၄) သီန့ၣ်လီၤ. တၢ်အဒိအတံာ်တမံၤလၢအမ့ၢ် ဘျီလဲၣ်ကဟံၣ်အသိဖိအံၤန့ၣ်ဘၣ်တၢ်မၤသံအီၤဖဲဟါခါန့ၣ်လီၤ. တၢ်အနီၢ်ကိၢ်လၢအမ့ၢ်ကစၢ်ယွၤအသိဖိကစၢ်ယုၣ်ဂူးအံၤန့ၣ် တူၢ်သံဘၣ်အသးဖဲ ဟါခါခွဲန့ၣ်ရံၣ် ဒီးတၢ်အကဒုအံၤလၢထီၣ်ပျဲၤထီၣ်ဝဲန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

ဘၣ်ဆၣ်ကစၢ်ယုၣ်ဂူးအနီၢ်ကစၢ်ဒၣ်ဝဲ မၤတၢ်သ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်အမူးအပွဲအံၤန့ၣ် မၤဝဲဖဲတချးလၢတူၢ်သံအသးအဆၢကတီၢ်တချးတုၤဟါခါလီၤ, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, လါအလံာ်ထီၣ် (၁၃) သီ ဟါခါ (၆) န့ၣ်ရံၣ်လၢအမ့ၢ်, လါအလံာ်ထီၣ် (၁၄) သီ တချးတုၤအနံၤလၢအမ့ၢ် ဟါခါအံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်ပုၤယုၤဒၤဖိအလံာ်နံၣ်လံာ်လါအဂ့ၢ်န့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. (လၢပုၤယုၤဒၤဖိအလံာ်နံၣ်လံာ်လါအံၤန့ၣ် နံၤတနံၤစးထီၣ်သီအဆၢကတီၢ်န့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ်ဟါခါ (၆) န့ၣ်ရံၣ်န့ၣ်လီၤ). တၢ်အဆၢကတီၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒၣ်ပကစၢ်အနီၢ်ကစၢ်ဒၣ်ဝဲမၤတၢ်သ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်အဆိတၢ်တဘျီန့ၣ် ပတယံာ်ကွၢ်အီၤသ့လီၤ. တၢ်လၢ AD 33 အနံၣ်အံၤန့ၣ် ကမ့ၢ်ဒၣ်ပကစၢ်အတၢ်သ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်က့ၤအမ့ၢ်နံၤလၢ ပုၤကဘၣ်မၤအီၤကိးမ့ၢ်န့ၣ်ဒဲးဖဲအပျဲၤထီၣ်တနံၣ်အတီၢ်ပူၤန့ၣ်ဒီး ဆူညါနံၣ်သ့ၣ်တဖၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ.

နံၣ်လၢအကဟဲသ့ၣ်တဖၣ်အပူၤ, တၢ်ကမၤတၢ်သ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်အမ့ၢ်နံၤလၢအမ့ၢ် လါအလံာ် (နံၣ်စါ)

ကတူလီအမှန်နဲ့သွပ်တဖန်မှန်အဖိလ်အသိးလီ.

* ၂၀၁၈ လါမာ်ရူး ၃၀ (မှ်ယံာ်နံ)

* ၂၀၁၉ လါအုဗြဲ ၁၉ (မှ်ယံာ်နံ)

* ၂၀၂၀ လါအုဗြဲ ၈ (မှ်သာနံ)

လာတံာ်အိဉ်ဖိဉ်အဆိကတံာ်သုဉ်တဖန်အပူန့ဉ် တံာ်လာဟါအတံာ်အိဉ်န့ဉ်မၤဝဲဒ်သိးတံာ်ပနီဉ်တမံၤ အလုာ်အလံာ်န့ဉ်ပထံဉ်ဘဉ်လီ. ဘဉ်ဆဉ်မၤဝဲလာတံာ်ကလိကလိအဂ့ၢ်အဃိလာခံန့ဉ် တမၤလာဝဲအဂ့ၢ်န့ဉ် ပကထံဉ်ဘဉ်ဖဲ ၁ကရံဉ်သုး ၁၁:၂၀-၂၂ အပူန့ဉ်လီ.

“မၤသးဒ်န့ဉ်ဒီးတုၤသုအိဉ်ဖိဉ်ရိဖိဉ်တပူဃီဒီး, တမ့ၢ်ဘဉ်သုအိဉ်ကစၢ်အတံာ်အိဉ်လာ ဟါအိဉ်ဘဉ်. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, လာသုအိဉ်တံာ်န့ဉ်ပုၤဟံးန့ဉ်ဆိအတံာ်အိဉ်လာဟါအိဉ်ဒ်ဝဲကိးဂၤဒဲး, ဒီးပုၤတဂၤတံာ်သဉ်ဝံၤအသး, ဒီးပုၤတဂၤအိဉ်လုဉ်ကိတံာ်လီ. မှ်ဒ်လဲဉ်, သုအိဉ်တံာ်ဒီးအိတံာ်န့ဉ်သုဟံဉ်တအိဉ်ဘဉ်ခါ. မ့တမ့ၢ်ဘဉ်ဒီး, မှ် သုတပးကဲဘဉ်ယွၤအတံာ်အိဉ်ဖိဉ်, ဒီးမၤမဲာ်ဆုးပုၤလာအတံာ်တအိဉ်ဘဉ်န့ဉ်ခါ. မှ်ယဘဉ်စံးဘဉ်သုဒ်လဲဉ်. မှ်ယကစံးထီဉ်ပတြာ်သုလာတံာ်န့ဉ်အဃိခါ. ယတစံးထီဉ်ပတြာ်ဘဉ်သုဘဉ်.”

ပုၤတဂၤလံာ်လံာ်လာအန့ဉ်လီၤဆူတံာ်သုဉ်နီဉ်ထီဉ်က့ၤအမူးအပွဲအပူန့ဉ်အိဉ်ဒီးတံာ်ဟ့ဉ်ပလီာ်တံာ် ဆူဉ်ဆူဉ်တမံၤလာအဝဲသုဉ်အဂီၢ်န့ဉ်ပကထံဉ်ဘဉ်ဖဲ, ၁ကရံဉ်သုး ၁၀:၂၁-၂၂ န့ဉ်လီ.

“သုအိဉ်ကစၢ်အလီဒီးတံာ်နီၤအလီဒိတသုဘဉ်. သုအိဉ်တံာ်လာကစၢ်အမုၤလဉ်, ဒီးတံာ်နီၤအမုၤဘဉ် တသုဘဉ်. ပကထီဉ်ဂဲၤယွၤအသးက့ဉ်န့ဉ်ခါ. မှ်ပဆူဉ်န့ဉ်အိတက့ၢ်ခါ.”

လံာ်စီဆုံတဆာအံၤအခိပညီကအိဉ်ဒ်လဲဉ်. တံာ်အဝဲအံၤန့ဉ်, ကဒ်သိးဒ်ပုၤတံာ်မၤဖိစီယၤကိာ်အတံာ် သိဉ်တံာ်သီလာအမှ်, ပုၤလာလုာ်ထီဉ်ပာ်ထီဉ်အသးတဂၤကတူာ်လိာ်ဘဉ်သးစီဆုံဒီးဟီဉ်ခိဉ်အသးန့ဉ်ကအိဉ်ဝဲ တပူဃီအဂ့ၢ်န့ဉ် ပကထံဉ်ဘဉ်ဖဲ, လံာ်ယၤကိာ် ၃:၁၀-၁၁ န့ဉ်လီ.

“တံာ်ဆိဉ်ဂုၤ, ဒီးတံာ်ဆိဉ်အာန့ဉ်, ဟဲထီဉ်လာပထးခိဉ်တပူဃီလီ. ယဒီပုၤဝဲသုဉ်ဧာ, တံာ်န့ဉ်တဖန် တဂုၤမၤဘဉ်အသးဒ်န့ဉ်ဘဉ်. ထံထီဉ်ဟံာ်တပူဃီန့ဉ်, မှ်အထီဉ်ဟံာ်တံာ်အဆာဒီးတံာ်အခဉ်စ့ၢ်ကိးခါ.”

မှ်ဝဲလီ. ပုၤလာအမၤန့ဉ်သးစီဆုံအံၤန့ဉ်ကဘဉ်တြီဆာဟီဉ်ခိဉ်အသးန့ဉ်ဒီးကဘဉ်အိဉ်ဒီးတံာ်မၤနာၤ တံာ်န့ဉ်လီ. ဘဉ်ဃးဒီးဟီဉ်ခိဉ်အတံာ်မၤသုဉ်တဖန်အဂ့ၢ်န့ဉ် ပကထံဉ်ဘဉ်ဖဲ, လံာ်ကလာတံာ် ၅:၁၉-၂၁ န့ဉ်လီ.

“ဒီးတံာ်မၤဘဉ်ဃးဒီးပထးပညဉ်တဖန်, အိဉ်ဖျါဝဲလီ. မှ်အအံၤ, တံာ်မၤကမဉ်မုဉ်ကမဉ်ခွါ, တံာ်အဲဉ် တလုၤအဲဉ်တဘီ, တံာ်သးကတၢ, တံာ်ဘါတံာ်ဂီၤ, တံာ်ဟီဉ်တံာ်ယီ, တံာ်ထီဉ်ဒုဉ်ထီဒါ, တံာ်အုဉ်လိာ်ဆိးက့လိာ်, တံာ်ခိးထဲသိးလိာ်အသး, တံာ်သုဉ်ဒိဉ်သးဟ့, တံာ်ဂုၢ်လိာ်ဘျီလိာ်, တံာ်လီၤမှ်လီၤဖး, တံာ်အစုတလီၤယုဉ်ဘဉ်, တံာ်သးကါ, တံာ်မၤသံပုၤကညီ, တံာ်အိမုၤသး, တံာ်မၤပွဲဇီဝီဇီ, ဒီးတံာ်ဒ်န့ဉ်အသိးတဖန်န့ဉ်လီ. တံာ်လာယစံး ပာ်သု, ယစံးပာ်ကဒီးသုဒ်န့ဉ်အသိး, ပုၤလာအမၤတံာ်ဒ်န့ဉ်တဖန်တန့ဉ်သါယွၤအဘီအမုဉ်ဘဉ်.”

မှ်ဝဲလီ. ပုၤတဂၤလံာ်လံာ်လာ ပာ်ဃုာ်ဒီးတံာ်သုဉ်နီဉ်ထီဉ်အမူးအပွဲအပူအဂီၢ်န့ဉ် ကဘဉ်ပာ်အသး ဘဉ်ဃးဒီးတံာ်ဂုၢ်အံၤန့ဉ်လီ.

အဲဒါပကလဲကဒီးဆူ၊ လံာ်မတၢ်၊ ၂:၄၆ အတၢ်ကွဲးလာအမ့ၢ်၊ တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အဆိကတၢ်အဖုသ့ၣ် တဖၣ်၊ အတၢ် “စိာ်ဘျးကိၣ်” အလုၢ်အလၢ်အဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.

“ဒီးအိၣ်ဒၣ်တၢ်လာအသးတဖျၢၣ်ဃီလာ တၢ်လုၢ်အဟံၣ်ပူၤသ့သ့တန့ၤ၊ ဒီးစိာ်ဘျးကိၣ်လာတဟံၣ်ဘၣ် တဟံၣ်အပူၤ၊ ဒီးဒီးန့ၢ်တၢ်အိၣ်တၢ်အိၣ်လာအသ့ၣ်ခုအသးခု၊ ဒီးအသ့ၣ်လီၤအသးလီၤလီၤ.”

ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်အံၤန့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်ကဒီးဖဲ၊ လံာ်မတၢ် ၂၀:၇ န့ၣ်လီၤ.

“ဒီးန့ၢ်အကျါမ့ၢ်ခိၣ်ထံးန့ၣ်၊ ပအိၣ်ဖျိၣ်ရိၣ်ဖျိၣ်ဒ်သိးကစိာ်ဘျးကိၣ်၊ ဒီးစိာ်ပိလူးသါကဟးထီၣ်လာမ့ၢ် ဆုၣ်ထီၣ်တန့ၤသတးဒီး၊ စံၣ်တဲၤတဲၤလီၤတၢ်တုၤလာဖးဖီမ့ၢ်လီၤ.”

လံာ်စိဆုၣ်အဆာအဝဲအံၤ၊ သုန့ၢ်ဟံၣ်စ့ၢ်ကီးဒါ. တၢ်လာ တၢ် “စိာ်ဘျးကိၣ်” န့ၣ်မ့ၢ်တၢ်ဒ်လဲၣ်. တၢ်အဝဲအံၤ မ့ၢ်စ့ၢ်ကီး၊ ဘျီၣ်လဲၤကပာ်လာအမၤဝဲန့ၣ်ဒါ. တၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်စ့ၢ်ကီး၊ တၢ်သ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်ကစၢ်အတၢ်တူၢ်သံအသး စ့ၢ်ကီးဒါ.

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်လာကစၢ်ဟါအတၢ်အိၣ်အံၤ၊ ဘၣ်တၢ်ကမၤအိၣ်ကီးမ့ၢ်န့ၣ်ဒီးဒီးကီးမ့ၢ်န့ၣ်ဒီးအဂီၢ်န့ၣ်ပူၤလာ အပာ်မၤအသးဒ်ပုၤခရံၣ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်၊ ဃုထာလံာ်စိဆုၣ်ဖိလာကမၤကံၢ်မၤကျၢၤဝဲအဂီၢ်န့ၣ် ထုးထီၣ်န့ၢ်ဝဲလာလံာ် စိဆုၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ.

တၢ်စံးဆာတခါကမ့ၢ်တၢ်ဒ်လဲၣ်.

ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ၊ လံာ်လူၤကၢ် ၂၄:၃၀ န့ၣ်လီၤ.

“ဒီးတၢ်မၤအသးလာ အဆုၣ်နီၤသန့ၤဃုာ်ဒီးအိၣ်ဒီး၊ ဟံးန့ၢ်ကိၣ်ဒီးဆိၣ်ဂ့ၤဝဲ၊ ဒီးစိာ်ဘျးဝဲ၊ ဒီးဟ့ၣ်လီၤ အဝဲသ့ၣ်လီၤ.”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. လံာ်စိဆုၣ်အဆာဖိအံၤမ့ၢ်ဒၣ်၊ ကစၢ်ယုၣ်ရှူးအတၢ်ဂဲၤဆာထာ်သမူထီၣ်က့ၤဝဲအလီၢ်ခဲ၊ တချး လာဘျီယံာ်ဆံအမ့ၢ်န့ၣ် (Pentecost) အပူၤ၊ အတၢ် “စိာ်ဘျးကိၣ်” အဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်အဝဲအံၤတဘၣ်ဃးဒီး ဘျီၣ်လဲၤကပာ်အဂ့ၢ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. တၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒၣ်ထဲတၢ်အိၣ်လာဟါတမံၤန့ၣ်လီၤ.

မ့ၢ်ဒ်န့ၣ်ဒီး၊ ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်ဘၣ်မန့ၤမၤ “တၢ်စိာ်ဘျးကိၣ်” အလုၢ်အလၢ်အံၤန့ၣ်လဲၣ်. တၢ်အဝဲအံၤ မ့ၢ်ဒၣ်၊ ပုၤယုၣ်ဒါဖိတချးအိၣ်တၢ်အိၣ်န့ၣ် မၤတၢ်စံးဘျးစံးဖျိၣ်တၢ်ဆူကစၢ်ယုၣ်အအိၣ်န့ၣ်၊ မ့ၢ်ဒၣ်ပုၤယုၣ်ဒါဖိ အလုၢ်အလၢ်တမံၤန့ၣ်လီၤ. ပုၤတဂၤလာအဆုၣ်နီၣ်လာစိာ်နီၤခိၣ်အံၤန့ၣ် ဟံးန့ၢ်ကိၣ်တဖျၢၣ်ဒီး၊ စံးဘျးစံးဖျိၣ် တၢ်ဆူကစၢ်ယုၣ်အအိၣ်ဝဲဒီး၊ စိာ်ဘျးကိၣ်ဝဲဒီးဟ့ၣ်နီၤလီၤတၢ်ဆူပုၤဆုၣ်နီၤသကိးတၢ်အနီၢ်ဂံၢ်အိၣ်အသိးဟ့ၣ် နီၤလီၤဝဲဝဲဒီးအိၣ်အိၣ်န့ၣ်လီၤ. လာတၢ်ဒ်န့ၣ်အသိး ကစၢ်ယုၣ်ရှူးစ့ၢ်ကီး “ဟံးန့ၢ်ကိၣ်ဒီးဆိၣ်ဂ့ၤဝဲ၊ ဒီးစိာ်ဘျးဝဲ၊ ဒီးဟ့ၣ်လီၤအဝဲသ့ၣ်လီၤ” န့ၣ်လီၤ.

တၢ်အံၤလာအမ့ၢ်ပုၤယုၣ်ဒါဖိအလုၢ်အလၢ်အံၤန့ၣ်ဆုၣ်န့ၣ်ဝဲဆူတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အပူၤဒီး တၢ်နီၢ်နီၢ်တခါန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ် အိၣ်တၢ်အိၣ်တပူၤဃီအဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်အံၤမ့ၢ်ဒၣ်တၢ်ရုၤလိာ်မုာ်လိာ်အသးဒီးတၢ်အဲၣ်တၢ်ကွံအတၢ် မၤန့ၣ်လီၤ.

ဘၣ်ဆၣ်တၢ်စိာ်ဘျးကိၣ်အဝဲအံၤ၊ ကဘၣ်တၢ်မၤအိၣ်ကစၢ်ဟါအတၢ်အိၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ် တအိၣ်ဘၣ်ဘၣ် န့ၣ်လီၤ.

လာခံကတၢ်န့ၣ်၊ ပကထံၣ်ဘၣ်တၢ်သူကွၢ်တမံၤကအိၣ်ထီၣ်လာတၢ်သးဒုဒီအပူၤန့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ၊

လံာ်ဘကရံာ်သး ဘး၂၆ န့ာ်လီၤ.

“အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, ဖဲသ့အိာ်ကိာ်အံၤ, ဒီးအီလီခီအံၤတစုစုန့ာ်, သုဒးနဲာ်ဖျါထီာ်ကစၢ်အဒီးသံအသး, တုၤအဟဲန့ာ်လီၤ.”

တၢ်သံကွၢ်အဝဲအံၤ မ့ၢ်ဒ်လံာ်စီဆ့အနီၢ်ကစၢ်ဒ်ဝဲ အတၢ်သံကွၢ်တမံၤန့ာ်လီၤ.

“သုဒးနဲာ်ဖျါထီာ်ကစၢ်အဒီးသံအသး, တုၤအဟဲန့ာ်လီၤ.”

ပကစၢ်အတၢ်ဟဲတုၤအိာ်ဝဲဝဲအလီၢ်ခဲဒ်လဲာ်, ကစၢ်ခရံာ်အနီၢ်ခီနီၢ်ခီသ့ာ်တဖၣ် မၤဒဲးဘူာ်လဲၤကပာ် အမူးအပွဲအံၤန့ာ် မ့ၢ်အဘၣ်မနုၤလဲာ်. မ့ၢ်ဝဲလီၤ. ကစၢ်အတၢ်ဟဲတုၤအိာ်ဝဲအံၤ, မၤအသးဖဲ ၁၈၇၄ AD အပူၤ န့ာ်ဒီးပဝဲသ့ာ်တဖၣ် ပတုၤလီၤလၢ တၢ်အခိာ်ထံးမဲာ်ညါ (Presence) ဒ်လဲာ်ပအိာ်မူဝဲန့ာ်လီၤ. လၢတၢ်န့ာ် အဃိ, တၢ်ကတိၤဖိလၢအမ့ၢ်, “တုၤအဟဲန့ာ်လီၤ” အဃိ, မၤအသးဒ်ပကဘၣ်အိာ်ကတီၢ်တၢ်မၤဘူာ်လဲၤကပာ် အံၤန့ာ်လီၤ.

တၢ်သံကွၢ်အဝဲအံၤအတၢ်စံးဆၢန့ာ်ကမ့ၢ်တၢ်ဒ်လဲာ်.

တၢ်စံးဆၢန့ာ်ပကထံာ်ဘၣ်ဖဲ, **လံာ်လူၤကၢ် ၂၂:၁၆**, လၢအမ့ၢ် ကစၢ်ယုာ်ရှုးအတၢ်ကတိၤန့ာ်လီၤ.

“အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, ယစံးဘၣ်တဲဘၣ်သုလၢ, အတချူးလၢထီာ်ပွဲၤထီာ်ဒဲးဘၣ်လၢယွၤအဘီအမ့ၢ်ဒီး, ယတအိာ်လၢဘၣ်အီၤဘၣ်.”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်အံၤမ့ၢ်ဒ်ကစၢ်ယုာ်ရှုးအတၢ်စံးဆၢန့ာ်လီၤ. **“အတချူးလၢထီာ်ပွဲၤထီာ်ဒဲးဘၣ်လၢယွၤအဘီအမ့ၢ်”** န့ာ်လီၤ. တမ့ၢ်လၢ အတၢ်အိာ်ကိာ်အဂီၢ်အတၢ်လၢတၢ်ပွဲၤ, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, တၢ်မၤဝဲလၢကစၢ် ယွၤအဘီအမ့ၢ်အပူၤန့ာ်ဒီး, တမ့ၢ်ဝဲဒ်လၢ, တချူးလၢဘီမ့ၢ်ကအိာ်ထီာ်, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, တမ့ၢ်လၢအတၢ်ဟဲ တုၤအိာ်ဝဲခဲစုတစုအပူၤန့ာ်ဘၣ်လီၤ.

လံာ်စီဆ့တဆၢလၢအမ့ၢ်ဘၣ်တၢ်စံးကတိၤအီၤလၢကဘၣ်ထွဲဒီး “ကစၢ်ခရံာ်အနီၢ်ခီနီၢ်ခီ” အံၤအဂ့ၢ်န့ာ် ပကထံာ်ဘၣ်ဖဲ, **၁သးစၢလနံ ၄:၁၇**, လၢအမ့ၢ်, **“တုၤနုၤတစု, ပုၤလၢအမူဒီးအိာ်ဒဲးပဝဲဒ်အံၤ”** န့ာ်မ့ၢ်ဒ်ပုၤ သ့ာ်တဖၣ်လၢ, အအိာ်မူဒဲးဖဲကစၢ်အတၢ်ဟဲတုၤအိာ်ဝဲဖဲ, ၁၈၇၄, လၢ, အမ့ၢ်ဘီမ့ၢ်တဘျီလၢ ပကထံာ်ဘၣ်အီၤ တဘျီအိာ်ထီာ်သီအခါဒ်လဲာ်ပကအိာ်ဝဲဒ်လၢ တၢ်ဖဲးတၢ်ညၢာ်အပူၤန့ာ်ပဝဲသ့ာ်တဖၣ် ပသ့ာ်ညါလီၤက့ၤပ သးန့ာ်လီၤ.

လၢတၢ်န့ာ်အဃိ ပုၤသ့ာ်တဖၣ်လၢအအိာ်မူဒဲးဝဲသ့ာ်တဖၣ်, ကမၤတၢ်အိာ်ကိာ်အီလီခီ, လၢအဘၣ်ထွဲ ဒီးဘူာ်လဲၤကပာ်နီၢ်နီၢ်အမူးအပွဲအံၤန့ာ် ကမၤဝဲတုၤဒ်လဲာ်, အတၢ်လဲၤန့ာ်ဆူ တၢ်ကဟုကညီၢ်အပူၤန့ာ်လီၤ.

မ့ၢ်ဒ်န့ာ်ဒီး စီပီလူးအတၢ်စံးကတိၤတၢ်လၢအမ့ၢ်, ၁ကရံာ်သး ဘး၂၆, အံၤန့ာ်ကမ့ၢ်တၢ်ဒ်လဲာ်.

“သုဒးနဲာ်ဖျါထီာ်ကစၢ်အဒီးသံအသး, တုၤအဟဲန့ာ်လီၤ.”

လၢလံာ်စီဆ့တဆၢအံၤအပူၤန့ာ် ပထံာ်ဘၣ်တၢ်ကတိၤဖိတဘီလၢအမ့ၢ်, “တုၤအဟဲ” န့ာ် ပုၤအါဂၤ ဟံးန့ာ်ဝဲအခီပညီလၢ, ကစၢ်အတၢ်ဟဲတုၤအိာ်ဝဲအမ့ၢ်တနုၤလၢအမ့ၢ် ၁၈၇၄ အပူၤန့ာ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်, ပုၤတၢ်မၤ ဖိစီပုၤတရူးအတၢ်ကတိၤန့ာ်ပုၤတၢ်မၤဖိစီပီလူးကွဲးဝဲလၢ, **လံာ် ၂၂:တရူး ၃:၁၆** န့ာ် ပထံာ်ဘၣ်ဒီးပဘၣ်အိာ် ဒီးတၢ်ပလီၢ်သ့ာ်ပလီၢ်သးန့ာ်လီၤ.

“ဒ်တံကတိတံလၢ အလံကွဲးခဲလၢကတိတံလၢအပူၤလၢတံတဖၣ်အံၤအဂ့ၢ်စ့ၢ်ကိးအသိးလီၤ. လၢအဝဲန့ၣ်အပူၤတံတနီၤနီၤပုၤန့ၣ်ဟံၤကီၤ, ဒီးပုၤတသ့ဘၣ်လံာ်ဒီးပုၤတကံၢ်တကျၢဘၣ်တဖၣ်န့ၣ်, ဘိးကဒါဝဲ, ဒ်တံကွဲးအသးအဂတဖၣ်အသိးစ့ၢ်ကိး, လၢအကစၢ်ဒ်ဝဲအတံပးဂီၤအဂီၢ်လီၤ.”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. ကစၢ်အတံးတံကတိဒီး ပုၤတံမၤဖိအတံးတံကတိသ့ၣ်တဖၣ်ပမ့ၢ်ပာ်ဖျိၣ်ဃါဃုာ်အိၤန့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်အိၤဒ်အံၤလီၤ.

- * သုဒုးနဲၣ်ဖျါထီၣ်ကစၢ်အဒိးသံအသး, တုၤအဟဲန့ၣ်လီၤ.
- * အတချုးလၢထီၣ်ပွဲၤထီၣ်ဒံးဘၣ်လၢယွၤအဘိအမ့ၢ်ဒီး, ယတအိၣ်လၢဘၣ်အိၤဘၣ်.

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တံအဝဲအံၤမ့ၢ်ဒ်ကစၢ်အတံးဟဲလီၤအတံအိၣ်အသးအလီၢ်အလၢအဂ့ၢ်န့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲလံာ်မးသဲ ၂၅:၃၁ န့ၣ်လီၤ.

“ဒီးတုၤပုၤကညိဖိခွါအံၤကဟဲဒီးအလၢကပီၤ, ဒီးကလူးခဲလၢကအိၣ်ဒီးအိၤဒီး, ကဆုၣ်နီၤဝဲလၢ အလီၢ်ပစိာ်ကဟုကညိအဖိခိၣ်,”

လံာ်စီဆ့တဆၢအံၤစံးဘၣ်ပုၤလၢ, တံအိၣ်ဖျိၣ်တဖုလၢအကလဲၤန့ၣ်ဆူတံကဟုကညိအပူၤဒီး လၢတံတဘျီဃီအပူၤန့ၣ်, ဘိမ့ၢ်တဘျီလၢပကထံၣ်ဘၣ်အိၤတဘျီအံၤန့ၣ် ကအိၣ်ထီၣ်ဝဲလၢကီၢ်အံၤစ့ၢ်စုလးအပူၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒ် “အတံဟဲတုၤအိၣ်ဝဲ” ကလၢထီၣ်ပွဲၤထီၣ်ဝဲန့ၣ်လီၤ.

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. ကလူးခဲလၢကအိၣ်ဒီးအိၤလီၤ.

မ့ၢ်ဒ်န့ၣ်ဒီး, အခဲအံၤဒုပန့ၢ်ဟံၤဘၣ်အိၤ, ဖျိဖျိဖျါဖျါန့ၣ်တမ့ၢ်ဘၣ်ဧါ.

ဘူၣ်လဲၤကပာ်လၢအဘၣ်ထွဲဒီးတံနီၢ်နီၢ်အံၤန့ၣ်, တံအိၣ်ဖျိၣ်လၢအအိၣ်မူဒံးလၢတံဖဲးတံညၣ်ဒိကတီၢ်အပူၤန့ၣ်ဒီးတချုးလၢ ဘိမ့ၢ်တဘျီလၢအအိၣ်ထီၣ်ဝဲလၢကီၢ်အံၤစ့ၢ်စုလးန့ၣ် ပကဘၣ်မၤဒံးဆူညါလၢ တံတဆိတုၤဘၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ.

ပကမၤတံ “အမူးအပွဲအံၤ” တုၤဒ်လံာ်တံဆၢကတီၢ်လၢ အကတုၤအိၣ်ဝဲန့ၣ်လီၤ.”

အၤမ့ၢ်